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روزنامه صبح ایران

آخرین تیر برای حفظ »محمدعلی افشانی« به سنگ خورد 

پنجمین شورای تهران و چالش سومین شهردار 

مردم باید نتیجه اعتماد خود به اصلاح طلبان را ببینند

توصیه های »عارف« برای انتخاب شهردار جدید تهران

ابتکار: شهردار شدنم جدی نیست

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی: 

هیچ رأفتی در برخورد با 
مفسدان اقتصادی نمی شود 

محمدرضا باهنر: 

 مسیر را برای 
امضای CFT باز کنیم

رئیـس قـوه قضاییـه بـا اشـاره بـه اقدامـات اخیر 
دسـتگاه قضایی و صدور برخـی آرا در این زمینه گفت: 
هیـچ رأفتـی در برخـورد با مفسـدان اقتصـادی نمی 
شـود.  آیـت الله صـادق آملـی لاریجانی روز دوشـنبه 
در جلسـه مسـئولان عالی قضایی افزود: البته روشـن 
اسـت کـه هیچکـس بـه لحـاظ عاطفـی از اینکه یک 
شـهروند جمهوری اسـلامی گرفتـار عواقـب اقدامات 

سـوء خود شـود، خرسـند نمی شـود اما دنیاپرسـتی 
برخـی افـراد باعث می شـود که با ترجیـح منافع خود 
بـر منافع مـردم و بـه قیمت گرفتـاری و عسـر و حرج 
یـک ملت به چنین سرنوشـتی دچار شـوند. رئیس قوه 
قضاییه با توصیه به افرادی که در اندیشـه سـودجویی و 
بهـره مندی از برخی التهابات هسـتند، تاکید کرد: بهتر 

اسـت تا راه بازگشـتی وجود دارد...

دبیر جامعه اسلامی مهندسین با اشاره به ایرادات و ابهامات شورای نگهبان به لایحه الحاق ایران به کنوانسیون 
مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT( گفت: معتقدم در این برهه ضرورت دارد مسیر را باز کنیم تا این لایحه امضا شود.
محمدرضا باهنر، دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در نشست خبری خود در 
ایرناپلاس درباره رد CFT از سوی شورای نگهبان، گفت: این روزها مسأله FATF که چهار قانون را در بر می گیرد، نقل 
محافل و مجالس سیاسی شده  است. در گذشته نیز مانند این کنوانسیون ها تصویب و رد شده  اما اتفاقی نیفتاده  است. 

ظاهرا ایران در لیست کشورهای پرریسک در این کنوانسیون قرار گرفته  چون به FATF نپیوسته  است...
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اعضای شورای اسلامی شهر روز دوشنبه در شصت و هشتمین جلسه رسمی و علنی این شورا، 
ضمن مخالفت با تصویب لایحه متمم قرارداد مونوریل، ادامه این طرح را به مصلحت مردم قم ندانستند 
و خواستار مختومه شدن هرچه زودتر پرونده آن شدند.سخنگوی شورای اسلامی شهر قم در پایان 
این جلسه در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: شهرداری به منظور اضافه کردن مواردی به قرارداد 
اولیه مونوریل، به نیابت از شرکت مادر تخصصی که یک شرکت دولتی و پیمانکار این طرح است لایحه 
ای را به شورا ارایه داد ، ولی شورا با تصویب آن موافقت نکرد.حسین اسلامی در تبیین علت مخالفت 
اعضای شورا با لایحه یاد شده، افزود: وقتی قرارداد توسط سازمان قطار شهری و آن هم به نیابت از 
شرکت مذکور منعقد می شود، دیگر امکان این که شهرداری به جای هیات مدیره این سازمان متممی 

را برای آن امضا کند، وجود ندارد...

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با بیان اینکه سینما و تئاتر در استان قم مخاطبان 
بسیاری دارد، گفت: طی سال گذشته بیش از 500 هزار نفر در قم به سینما رفتند.سید موسی 
حسینی کاشانی ظهر دوشنبه در نشست خبری خود با اصحاب رسانه با اشاره به 14 مهرماه به عنوان 
روز »فرهنگ عمومی«  اظهارداشت : در این زمینه نیازمند یک عزم جدی در سطح کشور هستیم و 
همه مردم باید در این زمینه با دستگاه های مرتبط همکاری داشته باشند.وی با بیان این که جلسه های 
شورای فرهنگ عمومی استان قم به صورت مرتب برگزار می شود، اعلام کرد: بیش از 50 درصد مصوبه 
های شورا اجرایی شده و برخی برای اجرایی شدن نیازمند اعتبارات می باشد. حسینی کاشانی با بیان 
این که رسانه ها در توسعه فرهنگ عمومی می توانند یاری گر ما باشند، تصریح کرد: سال گذشته 12 

جلسه این شورا برگزار شد و...

اعضای شورای اسلامی شهر قم خواستارشدند

پرونده مونوریل قم 
هرچه زودتر مختومه شود

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

سال گذشته بیش از ۵00 هزار نفر 
در قم به سینما رفتند 

وزیر امور خارجه با بیان اینکه برجام همه منافع کشور را حفظ کرد، 
گفت: برجام برنامه هسته ای ایران را حفظ کرد، امروز برنامه هسته ای 
ایران در شرایطی است که اگر جمهوری اسلامی تصمیم بگیرد به برنامه 
هسته ای برگردد به مراتب بهتر از گذشته می تواند برنامه هسته ای را 
پیش ببرد و این تصمیمی است که نظام باید بگیرد.»محمدجواد ظریف« 
در پاسخ به سوال های دوم حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده شاهین 

شهر در مورد این که براساس چه مجوز قانونی ...

وزیر اطلاعات گفت : در ایام برگزاری راهپیمایی اربعین، دستگاه 
اطلاعاتی توانست 11 تیم تروریستی را شناسایی و دستگیر کند.
حجت الاسلام والمسلمین »سید محمود علوی« وزیر اطلاعات امروز 
دوشنبه در همایش ملی پدافند غیر عامل اظهار داشت: از نظر معارف 
و فرهنگ قرآنی، انسان در معرض تهدیدات مختلفی همچون آتش، 
فتنه و دشمن قرار دارد و در برابر هر یک از این تهدیدات، نیازمند 

پدافند است.وی افزود: بر اساس فرهنگ قرآنی...

ظریف در پاسخ به دلیگانی :

برجام برنامه هسته ای
 ایران را حفظ کرد

وزیر اطلاعات  خبرداد

دستگیری  11 تیم تروریستی 
در ایام اربعین
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رقابت های 
انتخاباتی  را 
ادامه ندهیم

رئیس جمهور در دیدار معاونین و مدیران وزارت امور اقتصادی و دارایی:

تحریم های غیرقانونی را با افتخار دور می زنیم 
 دیپلمات ها جناحی نیستند
 بانک ها را اصلاح کنیم

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

رحلت رسول اکرم )ص( و ایام شهادت امام حسن مجتبی )ع( و امام رضا )ع( را تسلیت می گوئیم
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ریاست محترم آموزش و پرورش ناحیه 4 قم

برادر گرامی وارجمند جناب آقای علی فیض
 درگذشت برادرعزیزتان را خدمت جنابعالی وخانواده معززتان تسلیت عرض نموده

برای آن عزیز تازه سفرکرده از درگاه حضرت دوست رحمت وغفران الهی وبرای بازماندگان محترم
 صبر جمیل و اجر جزیل مسئلت می نمایم.. 

سعید  عبداللهی

پیام تسلیت
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پشت  به جهان نکنیم
از طرفداران لباس های ایرانی هستم و دیروز برای 
خرید به یکی از فروشگاه هایی که لباس ایرانی می فروشند 
رفتم. بعد از ورود به مغازه دیدم، لباس ها زنانه است و 
هیچ لباس مردانه ای در فروشگاه وجود ندارد.از فروشنده 

پرسیدم پس لباس های مردانه تان کجاست؟ گفت مواد اولیه کم داریم و به خاطر 
همین دیگر لباس مردانه تولید نمی کنیم! مگر این لباس ها ایرانی نبود؟ مگر مواد آن 
داخلی نیست؟ پس چرا باید کم بیاید؟ این چگونه تولید ملی است که با تحریم ها به 
مشکل می خورد؟ نه تنها این لباس ها بلکه خیلی از تولیدات داخلی هم به مشکل 
برخورد کرده اند و به خاطر نبود برخی کالاها، چرخ تولیدشان لنگ می  زند و هر لحظه 
احتمال دارد مُهر تعطیلی به پیشانی کارشان بخورد.بله، همه ما باید سعی کنیم از 
تولید داخلی حمایت کنیم. تولیدی که باعث می شود اشتغال ایجاد شود و چرخ زندگی 
بچرخد اما این بدان معنا نیست که چشم خود را به روی جهان ببندیم.بسیاری از 
شرکت های بزرگ جهان هم به تنهایی و با اتکا به نیرو ومواد داخلی نمی توانند به خوبی 
کار کنند. برخی از موادهای اولیه در داخل ایران تولید نمی شود یا اصلا وجود ندارد. 
برخی دستگاه ها در کشور وجود ندارد و باید از خارج وارد شود و این یعنی اینکه ما باید 

برای چرخیدن چرخ های اقتصاد با جهان رابطه داشته باشیم.
هیچ کشوری در جهان را پیدا نمی کنید که همه چیزش را خودش تولید کند. همه 
به هم واسطه هستیم. هیچ وقت به تنهایی نمی شود در این جهان بزرگ زندگی کرد.

نگاه کنید، قلدری در ینگه دنیا تصمیم می گیرد از برجام خارج و ایران را تحریم 
کند. با تصمیم او اقتصاد ایران وارد شوک می شود و تقریبا همه چیز به هم می خورد. 
واقعا اگر ما در سال های گذشته برای چرخیدن چرخ های اقتصاد ایران تصمیم های 
درست می گرفتیم و درهای کشور را به روی تولید کنندگان بزرگ جهان باز می کردیم 
امروز مشکلی بابت تحریم های آمریکا نداشتیم.برخی شرکت ها بعد از برجام به ایران 
آمدند و به کمک تولید ایران شتافتند اما بعد از خروج آمریکا از توافق هسته ای و تهدید 
به تحریم این شرکت ها، آنها از ایران خارج شدند چون سودی نصیبشان نمی شد. اگر 
مثلا سابقه حضور آنها در ایران 20 سال بود دیگر حاضر نبودند به راحتی ایران را ترک 
کنند چون از نظر اقتصادی دچار ضرر می شدند.کشورهای مثل آمریکا و عربستان 
خیرخواه ایران نیستند اما روا نیست در ایران میان خودمان هم تصمیماتی بگیریم که 
به ضرر کشور باشد.تصمیم اخیر شورای نگهبان برای رد CFT   آنهم درست زمانی که 
آمریکا پایش را بر روی گلوی ایران گذاشته است نمونه ای از این رفتارهاست. اروپا این 
روزها دل به دل ایران داده است و در برابر تصمیمات آمریکا ایستاده است. تصمیمات 
مانند نظر شورای نگهان می تواند اروپا را به دامن آمریکا سوق دهد.حمایت از کالا و 
تولید ملی وظیفه همه ماست اما این بدان معنا نیست که دیگر پشت مان را به جهان 

کنیم و به آنها بگوییم ما هیچ احتیاجی به شما نداریم.

آنهایی که نمی جنبند همیشه می بازند 
علیرضا  ارشادی

توسعه اقتصادی فرآیندی است که در آن یکسری تحولات و تغییرات بنیادی در 
ساختارهای اقتصادی، اجتماعی،فرهنگی وسیاسی جامع پدید می آید. بدین ترتیب 
می توان انتظار داشت که همراه با توسعه اقتصادی رشد اقتصادی هرچند با تاخیر 
زمانی بدست آید اما رشد اقتصادی ممکن است توسعه به بار نیاورد. می توان گفت 
که توسعه با تولید کالا آغاز نمی شود بلکه با مردم ، آموزش و پرورش،سازماندهی و 
انضباط آغاز می گردد.توسعه زمانی اتفاق می افتد که در نیازهای اساسی بهبود حاصل 
شودو حرکتی است تدریجی و عقلایی منبعث از اراده ملت ها که در سایه حمایت و 
سیاست گذاری دولت ها به منظور ارتقای سطح زندگی و تعالی ابعاد وجودی انسان 
ها از طریق پاسخ دهی مناسب به نیازهای مادی و معنوی آنها در حوزه های فردی، 
اجتماعی وبین المللی. البته دریافت و گذر به توسعه دوسویه بوده و تنها با همت دولت 
امکان پذیر نیست .توسعه را باید جریانی چند بعدی دانست که مستلزم تغییرات 
اساسی در ساختار اجتماعی، طرز تلقی عامه مردم و نهادهای ملی و نیز تسریع رشد 
اقتصادی به شمار آورد.تمامی نظریه های نوسازی که بر تغییر تکاملی تاکید دارند در 
سطح کلان نیستند درحالی که تکامل اجتماعی و نهادی برای نوسازی ضرورت دارد.

برخی نظریه ها معتقدند تا زمانی که تغییر فردی رخ ندهد تغییر اجتماعی صورت نمی 
گیرد 'جیکوب وینر' اقتصاددان کانادایی معتقد است که تغییر در نگرش ها، عقاید و 
ارزش ها، پیش شرط ایجاد جامعه اقتصادی - اجتماعی نو به شمار می رود.همچنین 
'دیوید کلارنس مک کللند' نظریه  پرداز نیاز به موفقیت را به تنهایی کافی نمی داند 
بلکه معتقد است عامل دیگری به نام آگاهی اجتماعی، یعنی کار برای منفعت عموم 
از اهمیت بالایی برای توسعه برخوردار است.مک کللند محل نشات گرفتن متغیر 
محرک رشد اقتصادی و نوسازی در نزد مردم را ویروس ذهنی میل به پیشرفت مطرح 
می کند که باعث تحرک هرچه بیشتر رفتار سودجویانه افراد می شود.البته به عنوان 
یک نظر قطعی تمامی دانشمندان این عرصه معتقدند که تکنولوژی وعلوم جدید و 
نهادهای نو پیشرفت نمی کنند مگر اینکه مردم جامعه در نگرش ها و دیدگاه های 
سنتی خود تغییر ایجاد کنند.به عنوان نمونه بروز رخدادهایی همچون هجوم برخی 
از مردم در کشورمان برای خرید ارز و طلا درحالی که با حمایت از بخش تولید که 
از راه سوق دادن نقدینگی به بورس و ابزارهای مشابه امکان پذیر است اتفاق نیافتاد 
و به نوعی با ویروسی که مک کللند به آن اشاره می کند، مواجه شدیم.بروز این گونه 
هیجانات در نزد عامه مردم تغییر در الگوی توسعه را ضروری می کند و بیش از پیش 
توجه به آموزش و بازنویسی الگوی فرهنگی و اجتماعی را اهمیت می بخشد.در این 
راستا لازم است کشورهای در حال توسعه همچون ایران به منظور نیل به پیشرفت و 
ورود به چرخه رقابت با کشورهای توسعه یافته نه تنها خود را با الگوهای تغییر یابنده 
جهانی منطبق با فرهنگ بومی هماهنگ سازند بلکه باید ضمن تماس با روند جاری 
و آتی تکنولوژی پدید آمده به توانایی های خود وقوف یافته به ابداع روش هایی برای 
آموزش، یادگیری، کار و فعالیت در جهانی بپردازد که اجزای آن به طور فزاینده به هم 
وابسته است.اتخاذ این رویکرد در جهانی که به سوی کوچکتر شدن و در عین حال 
پیچیدگی بیشتر سیر می کند ضروری است چراکه جهان محل زندگی ما به محلی 
تبدیل شده است که در آن اطلاعات، محرک عمده دانش ودانش موجد قدرت و دارای 
نقش کلیدی است.در نتیجه و با عنایت به تمامی موارد مطرح شده در طول تاریخ 
هرگاه توفان تغییرات اساسی به پا خواسته و امواج تحولات سر برآورده اند، آنان که 
هوشیار تر بوده اند زودتر نشانه ها را دریافته اند، به انتظار امواج فرصت آفرین نشسته 
اند و به هنگام بر آن سوار شده اند. این موج سواران شجاع، برندگان تاریخ بوده اند.موج 
کامل و تمام عیار امروز از اقتصاد جهانی متکی به دانش بر می خیزد. همان اقتصادی 
که اقتصادهای صنعتی درون مرزی دو قرن گذشته را بیرون می کند و خود به جای 
آنها می نشیند . این موج در دسترس است و باید جرات داشت و سوارش شد .آنهایی 
که از جای خود می جنبند گاهی می بازند، آنهایی که نمی جنبند همیشه می بازند.

مجید انصاری:

 CFT ایرادات شورای نگهبان به
به معنای رد آن نیست

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: من فضای مجمع تشخیص را برای 
بررسی این کنوانسیون مناسب ارزیابی می کنم و مطمئن هستم که حتی ممکن است 
نظر اعضای شورای نگهبان نیز وقتی موضوعات به عنوان مصلحت به مجمع ارجاع 

می شود، تغییر کند.
حجت الاسلام والمسلمین مجید انصاری ، درباره لایحه CFT گفت: ایرادات شورای 
نگهبان به این لایحه به معنای ردّ آن نیست. زیرا در سایر موارد هم که شورای نگهبان 
بر لوایح و طرح های مصوب مجلس ایراد می گیرد، آن لوایح به مجلس بازمی گردند که 
اگر قابل اصلاح باشند و مجلس اصلاحات را بپذیرد، آن لوایح پس از اصلاح تصویب 
می شوند. اما اگر مجلس بر نظر قبلی خود اصرار کند، بر پایه قانون اساسی آن لوایح به 

مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع خواهد شد.

شهیندخت مولاوردی :

فرزندان مادران ایرانی، شهروند ایران می شوند 
دستیار ویژه رئیس جمهوری در امور حقوق شهروندی گفت: اعطای تابعیت به 
فرزندان دارای مادر ایرانی و پدر خارجی، منشأ تحول در نظام حقوقی کشور است و با 
تصویب لایحه پیشنهادی دولت در مجلس این افراد می توانند شهروند ایران محسوب 

شوند و از حمایت های قانونی برخوردار باشند. 
شهیندخت مولاوردی، دستیار ویژه رئیس جمهوری در امورحقوق شهروندی 
درباره تصویب این لایحه اظهار داشت: لایحه پیشنهادی دولت می تواند به فرزندانی 
که مادران ایرانی دارند، حق شهروندی اعطا کند تا این افراد به عنوان یک شهروند 

ایرانی زندگی شایسته ای داشته باشند.
وی تصریح کرد: همچنین تصویب این لایحه در مجلس شورای اسلامی می تواند 

منشأ تحولات مثبت دیگری در قوانین مربوط به حوزه زنان و خانواده باشد.
مولاوردی خاطرنشان کرد: در قانون مدنی موضوع انتقال تابعیت از مادر به فرزند 
مسکوت گذاشته شده است و با تصویب این لایحه به نوعی آن خلاء نیز برطرف 

خواهد شد.

وزیر اطلاعات  خبرداد

دستگیری ۱۱ تیم تروریستی در ایام اربعین
وزیر اطلاعات گفت : در ایام برگزاری راهپیمایی اربعین، دستگاه اطلاعاتی توانست ۱۱ 

تیم تروریستی را شناسایی و دستگیر کند.
حجت الاسلام والمسلمین »سید محمود علوی« وزیر اطلاعات امروز دوشنبه در 
همایش ملی پدافند غیر عامل اظهار داشت: از نظر معارف و فرهنگ قرآنی، انسان در 
معرض تهدیدات مختلفی همچون آتش، فتنه و دشمن قرار دارد و در برابر هر یک از این 
تهدیدات، نیازمند پدافند است.وی افزود: بر اساس فرهنگ قرآنی، انسان در برابر تهدیدات 
برای مصون سازی نیازمند پدافند عامل، پدافند غیرعامل و آفند است.وزیر اطلاعات با بیان 
اینکه دشمن در ایجاد تهدید هیچ گاه از یک روش استفاده نخواهد کرد، گفت: دشمن 
برای اینکه سرمایه های ما را تضعیف کند از روش های مختلفی استفاده می کند و این 
روش ها در واقع نوع برخورد ما را با آنان مشخص و تعیین می کند.علوی ادامه داد: دشمنان 
کار خود را منحصر به تهدید نظامی نمی کنند. آن ها در حوزه تهدید گاهی از ابزار نظامی 
و گاهی از ترفند های نرم افزاری استفاده می کنند و گاهی با القائات پیاپی که قرآن از آن 

به عنوان وسوسه یاد می کند، برای آسیب زدن بهره می برند.
*  بیش از 300 تیم تروریستی را شناسایی و عملیات آنها را خنثی کردیم

 سید محمود علوی در همایش پدافند غیر عامل گفت: در چند ماه اخیر و با درایت 
سربازان گمنام امام زمان بیش از 300 تیم تروریستی را کشف و عملیات آنها را خنثی 
کردیم. سید محمود علوی گفت: لزومی ندارد که آگاهانه و حتی ناآگاهانه با دشمن همسو 
شویم زیرا اعتماد مردم و باور مردم به نظام جمهوری اسلامی باید برای ما سرمایه بزرگ 
باشد و در جمهوری اسلامی ایران 95 درصد از توطئه های تروریستی به دست سربازان 
گمنام امام زمان کشف و خنثی می شود.وی در ادامه گفت: در همین مراسم اربعین 
امسال با درایت سربازان گمنام مردم ما ۱۱ تیم تروریستی را در شهرهای مختلف کشف 
کردیم و جلوی اقدامات کورکورانه آنها را گرفتیم ضمن اینکه در چند ماه اخیر ما بیش از 
300 تیم تروریستی را خنثی کرده و جلوی اقدامات آنها را گرفتیم.وزیر اطلاعات افزود: در 
کمال تاسف و در برخی از مواقع برخی از خودی ها با دشمنان ما همراه می شوند و پدافند 
غیرعامل باید چارچوب داشته باشد تا این اتفاقات رخ ندهد، پدافند باید به وفاق ملی 
برسد و نیاز به کار وتحقیق علمی دارد زیرا پدافند یک تخصص است و بخشی از تهدیدها 
مربوط به حوزه نظامی ما است.وی ادامه داد: کار علمی خودجوش شکل نمی گیرد و 
نیازمند تربیت دانشجو است و پدافند غیرعامل باید از ظرفیت های موجود استفاده کند 
مانند حراست ها.وی در پایان صحبت هایش گفت: پدافند غیرعامل طراحی مربوط به 
زیرساخت ها است که خوشبختانه با درایت رهبر معظم انقلاب و هدایت های هوشمندانه 
ایشان اجازه ندادیم دشمن به اهدافش برسد هر چند در برخی از مواقع مقداری آسیب 
دیده ایم اما دنیا شاهد پیشرفت های علمی ، صنعتی و توان نظامی ماست و ما با قدرت 

به مسیر و راهمان ادامه خواهیم داد.
* مرزبانان ربوده شده در سلامت هستند 

وزیر اطلاعات از سلامت مرزبانان ایرانی که اخیرا در مرز میرجاوه ربوده شده بودند، 
خبر داد. وزیر اطلاعات درباره آخرین وضع مرزبانان ربوده شده در میرجاوه اظهار داشت: 
مرزبانان ربوده شده تا این لحظه در سلامت هستند و فعالیت های زیادی توسط ستاد کل 
نیرو های مسلح و فرماندهی نیروی زمینی سپاه در ارتباط با ارتش پاکستان صورت گرفته 
است.علوی افزود: علاوه بر این، وزیر کشور نیز با همتای پاکستانی خود ارتباط گرفته 
و آن ها هم اقداماتی را آغاز کرده اند که امیدواریم مجموعه این اقدامات موجب آزادی 
مرزبانان کشورمان شود.وی همچنین در پاسخ به سوالی مبنی بر زمان آزادی مرزبانان 
ربوده شده گفت: تلاش ها در حال انجام است و امیدواریم نتیجه به زودی حاصل شود و 

چشم خانواده های این عزیزان به دیدار فرزندان شان روشن شود.

مردم باید نتیجه اعتماد خود به اصلاح طلبان را ببینند

توصیه های »عارف« 
برای انتخاب شهردار جدید تهران

 رییس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان گفت: مردم باید نتیجه اعتماد 
خود را به اصلاح طلبان در انتخابات آتی مجلس و شورای شهر به ویژه در تغییر مدیریت 

شهری ببینند.
»محمدرضا عارف« در نشست مشترک اعضای هیات رییسه فراکسیون امید، شورای 
عالی اصلاح طلبان، شورای شهر و مجمع نمایندگان تهران با اظهار تاسف از بی ثباتی در 
مدیریت شهری، افزود: اعضای شورای شهر تهران و اکثر کلان شهرها به واسطه حضور 
در لیست امید این شورا توانستند رای بیاورند، اشتباه است که تصور کنند عقبه حزبی آنها 
باعث رای آوری آنها شد هر چند تعدادی از آنان عضو هیچ حزبی نبودند.وی خاطرنشان 
کرد: انتظار بود در مباحث کلان مدیریت شهری همچون انتخاب شهردار با شورای عالی 
اصلاح طلبان، مشورت های لازم می شد اگر این مشورت ها انجام می شد مطمئنا مجبور 
به تغییر شهردار در کمتر از یک سال نمی شدیم.وی تصریح کرد: برای عملیاتی کردن 
برنامه حداقل یک دوره چهار ساله مدیریتی لازم است به همین دلیل بی ثباتی مدیریتی 
لطمه شدیدی به مدیریت شهری می زند. ثبات در مدیریت لازمه تحقق برنامه اداره شهر 
است.رییس مجمع نمایندگان استان تهران در مجلس با یادآوری در پیش بودن انتخاب 
شهردار تهران، به اعضای شورای شهر توصیه کرد در انتخاب شهردار جدید به مقبولیت 
عمومی، چهره ملی، تخصص، کارآمدی ، پاکدستی ،اشراف کامل به حوزه مدیریت شهری 
و پایبندی به گفتمان اصلاح طلبی توجه جدی داشته باشند.عارف افزود: بارها تاکید کرده 
ام ویژگی بارز گفتمان اصلاح طلبی قانون مداری و پاکدستی است. دوستان ما در مجلس 
و شورای شهر باید به شدت مراقبت کنند که این دو ویژگی گفتمان اصلاح طلبی آسیب 
نبیند.وی با بیان این که رمز موفقیت جریان اصلاح طلب در دهه 90 انسجام و همبستگی 
بود، تاکید کرد: اعتمادی که مردم به جریان اصلاح طلب کردند و چک سفید امضایی 
که به این جریان اصیل سیاسی دادند باید با عملکرد خوب ما در دولت، مجلس و شورای 
شهر پاسخ این اعتماد را دریافت کنند.وی ادامه داد: مردم باید نتیجه اعتماد خود را به 
اصلاح طلبان در انتخابات مجلس و شورای شهر به ویژه در تغییر مدیریت شهری ببینند.

رییس فراکسیون امید مجلس به قانون منع به کارگیری بازنشستگان و پاسخ کمیسیون 
شوراها و اجتماعی مجلس به استفساریه جمعی از نمایندگان مجلس اشاره کرد وگفت: 
باید از زحمات محمدعلی افشانی در مدت کوتاهی که تصدی شهرداری تهران را بر عهده 
داشتند، تشکر کنم. وی در این مدت با همراهی اعضای شورای شهر برنامه های خوبی 
را برای شهر تهران آغاز کرده بود که امیدوارم با تدبیری که شورای شهر تهران اتخاذ می 
کنند این برنامه ها به سرانجام برسد.عارف در ادامه با تسلیت ایام دهه آخر ماه صفر و 
گرامی داشت روز ۱3 آبان از زحمات اعضای شورای شهر در یک سال گذشته قدردانی 
کرد.وی با مرور روند طی شده از خرداد 92 تاکنون، تهدیدها و فرصت هایی که جریان 
اصلاح طلب با آن رو به رو بود و دستاوردهایی که در سالیان اخیر این جریان کسب کرد، 
یادآور شد: جریان رقیب پیروزی های سلسله وار جریان اصلاح طلب در انتخابات های 
متوالی برایش بسیار سخت بود به خصوص در انتخابات شوراها و تغییر مدیریت شهری 
هضم این شکست به رغم لیست های متعدد جعلی که در جریان انتخابات منتشر شد 

برای آنها دشوار بود.
 

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی:

مردم باید نشانه های بهبود 
شرایط را هم مشاهده کنند

یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با بیان این که »مردم در 40 
سال گذشته برای حفظ نظام و مقابله با توطئه های دشمن سختی های زیادی را تحمل 
کرده اند«، گفت : مردم با نظام همراه هستند، اما باید نشانه ها و علائمی از بهبودی شرایط 

اقتصادی را هم مشاهده کنند.
علی محمد نمازی با اشاره به آغاز تحریم های یک جانبه آمریکا علیه کشورمان، اظهار 
کرد: همواره عبور از گردنه ها و شرایط سخت و خطرناک کشور در سایه وحدت به دست 
آمده است. اگر این وحدت در جامعه نبود توان کشور کاهش پیدا می کرد  و در حرکت 
دشمن تاثیرگذار بود. در این شرایط که آمریکا یک جانبه و غیر قانونی تحریم ها را علیه 
کشورمان آغاز کرده است نیز باید در  کشور وحدت وجود داشته باشد. ملت و نظام باید 
در کنار هم باشند، البته حاکمان هم باید متوجه باشند که مردم دچار مشکلات اقتصادی 
هستند و به همین دلیل آستانه تحمل آن ها پایین آمده است. مردم مشکلات را تحمل 
می کنند به شرط این که نشانه ها و علائم بهبود اوضاع را ببینند.این فعال سیاسی خاطر 
نشان کرد: نباید خوش خیال بود؛ دلیل اینکه آمریکا هشت کشور را از تحریم نفتی ایران 
معاف کرده این است که به آنها مهلت داده تا به تدریج روابط خود را با ایران قطع کرده 
و خرید نفت از ایران را به صفر برسانند. آمریکا همچنین این شرط را گذاشته است تا 
این کشورها در قبال خرید نفت، کالا به ایران صادر کنند تا پول به فروش نفت در اختیار 
حاکمیت قرار نگیرد. در واقع آمریکا در حال تلاش همه جانبه است تا فروش نفت ایران 
را به صفر برساند؛ بنابراین شرایط دشوار است و باید مراقب توطئه های دشمن بود. ملت 
کاملا منافع  کشور و امنیت کشور را به خوبی تشخیص می دهند و در مقابل حاکمیت هم 
رسالت سنگینی بر عهده دارد و باید مشکلات اقتصادی مردم را حل کند.این عضو شورای 
مرکزی با اشاره به وظایف جریانات سیاسی در این شرایط، تصریح کرد: جریانات سیاسی 
حد واسط حاکمیت و جامعه هستند و خواسته های مردم را به حاکمیت منتقل کرده و 
حاکمیت را از برخورد غیر منطقی با جامعه بر حذر می دارند. جناح های سیاسی در این 
شرایط از سویی باید با حاکمیت وارد گفت وگو شده و خواسته های ملت را به حاکمیت 
منتقل کنند و از سویی با استدلال، منطق، آمار و ارقام شرایط را برای مردم تحلیل کرده، 
آنها را به حفظ آرامش دعوت کنند و به جامعه اطمینان دهند که خواسته های شان را از 

حاکمیت مطالبه می کنند. 

وزیر امور خارجه با بیان اینکه برجام همه 
منافع کشور را حفظ کرد، گفت: برجام برنامه 
هسته ای ایران را حفظ کرد، امروز برنامه 
هسته ای ایران در شرایطی است که اگر 
جمهوری اسلامی تصمیم بگیرد به برنامه 
هسته ای برگردد به مراتب بهتر از گذشته 
می تواند برنامه هسته ای را پیش ببرد و این 

تصمیمی است که نظام باید بگیرد.
»محمدجواد ظریف« در پاسخ به سوال 
های دوم حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده 
شاهین شهر در مورد این که براساس چه 
مجوز قانونی بعد از اجرایی شدن برجام 
توافق محرمانه با نماینده آمریکا امضا شد 
و آیا مردم و مجلس نامحرم بودند؟ این 
مطلب را بیان کرد.وی گفت: مذاکره این 
نیست که تمام خواسته هایتان را به طرف 
مقابل دیکته کنید و آن طرف هم خواسته 
های شما را اجابت کند و همه چیز به 
وفق مرادتان باشد بلکه مذاکره رسیدن به 
توافق و توازنی است که براساس آن بتواند 

درخواست هایتان را حفظ کند.
امضای  مورد  در  خارجه  امور  وزیر 
اسنادی بعد از برجام که در این سوال مطرح 
شد، اظهارداشت: هر سندی که امضا شده 
در معرض دید عموم قرار گرفته است که 
آن را می توانید در سایت وزارت خارجه یا 

اروپایی ها یا محافل خبری مشاهده کنید.
ظریف تصریح کرد: من به صورت دقیق 
می گویم سندی بعد از برجام علاوه بر 
برجام امضا نشده است، چند توافق برای 
اجرای برخی مواد فنی برجام در حوزه 
انرژی هسته ای انجام شده که آن سندها 
در معرض دید عموم قرار گرفته و براساس 
نظر کارشناسان هسته ای ما که مسئول آن 
توافق ها بودند در جهت منافع ملی کشور 
بوده است.وی در پاسخ به این بخش از 
سوال حاجی دلیگانی که در مذاکرات برجام 
که زورتان به طرف های مقابل نرسید، 
چرا به مردم گزارش ندادید، خاطرنشان 
کرد: همانطور در کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس هم بیان کردم 

برجام حاصل یک توافق چند جانبه است.
رییس دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: 
در توافق چندجانبه هیچ طرفی نمی تواند 
تمام خواسته هایش را بگیرد، آمریکایی 
ها وقتی وارد توافق هسته ای شدند، می 
خواستند برنامه هسته ای ایران متوقف شود 
و فردو نه تنها تعطیل شود بلکه درش را گل 
بگیرند.ظریف یادآور شد: آنها می خواستند 
رآکتور آب سنگین اراک و مرکز تولید آب 
سنگین در اراک بسته شود، می خواستند 
ایران فقط روی سانتریفیوژ IR۱ تحقیق و 
توسعه داشته باشد، می خواستند موضوع 

موشکی را به بحث هسته ای اضافه کنند.
وی ادامه داد: آنها دهها خواست دیگر 
داشتند اما به خواسته هایشان نرسیدند، 
آنها هم زورشان نرسید مذاکره در واقع این 
نیست که شما بروید و تمام خواسته هایتان 
را به طرف مقابل دیکته کنید و آن طرف 
هم خواسته های شما را اجابت کند و همه 
چیز به وفق مراد شما باشد، بلکه مذاکره 
رسیدن به توافق و توازنی است که براساس 

آن بتواند خواسته های شما را حفظ کند.
ظریف یادآور شد: امروز به لطف خدا می 
بینیم برجام آنقدر در جهت تامین منافع 
ملت ما بوده که آمریکا با افتضاح از آن خارج 
شده، امروز اگر تمام اخبار دنیا را نگاه کنید 
می بینید امریکا مجبور شده از ادعاهای 
خود عقب نشینی کند. آنها سر و صدای 
فراوانی کردند و می گفتند که امروز قرار 
است فروش نفت ایران را به صفر برسانیم. 
خودشان امروز بیانیه دادند که تا 6 ماه دیگر 
فرصت دارید. وزیر امور خارجه خاطرنشان 
کرد: آمریکایی ها می خواستند دنیا را علیه 
ایران تحریک کنند، در دنیا علیه ایران 
اجماع ایجاد کنند، ما انواع دروغ پردازی ها 
را در روزهای گذشته دیدیدم ولی برجام 
آنچنان از استحکامی برخوردار بود که هنوز 
همه به آن تاکید می کنند و هنوز برجام 
منافع جمهوری اسلامی ایران را حفظ می 
کند. ظریف افزود: آمریکایی ها بدعهدی 
کردند و از روز اول هم هیچ کس به آنها 
اعتماد نداشت، اما مذاکره بحث رسیدن 
به یک تفاهمی است مبنی بر اینکه بتواند 
برای همه طرف ها قابل قبول باشد. وزیر 
امور خارجه گفت: امروز ببینید چه کسی از 
برجام خارج شده است و این به آن معناست 
که آنها زورشان نرسیده بود. آنها بعد از یک 
سال و نیم تلاش هنوز هم نمی توانند برجام 
را تضعیف کنند و خواسته هایشان از برجام 
را بگیرند. وی در ادامه اضافه کرد: من از 
برادران و خواهران گرامی خواهش می کنم 
در شرایطی که دنیا، قدرت دیپلماسی ایران 

را پذیرفته، نباید مبتنی بر این تصور که در 
یک مذاکره هر چه که می خواهیم طرف 
مخالف باید دستش را بالا ببرد و بپذیرد، 
بگوییم به خواسته های خود نرسیده ایم، 
هیچ وقت این طور در هیچ مذاکره ای به 
همه خواسته های خود نمی رسیدیم. وزیر 
امور خارجه بیان کرد: اگر قرار باشد یک نفر 
در مذاکره ای به همه خواسته هایش برسد 
دیگر قرار نیست که مذاکره ای باشد، روی 
کاغذ خواسته هایتان را می نویسید و به 
طرف مقابل ابلاغ می کنید و طرف مقابل 
هم می گوید چشم من اجرا کردم. مگر 
آمریکا توانست چنین کاری با ایران بکند 
که ما چنین توقعی از آنها داریم که آنها همه 

خواسته های ما را بپذیرند. 
ادامه داد: آن زمان  امور خارجه  وزیر 
صریح به مردم اعلام کردم برجام آن چیزی 
بوده که ما می توانستیم بگیریم و بیشتر 
از آن قابل گرفتن نبوده است، هنوز هم با 
کمال افتخار می گویم آنچه در برجام با 
توجه به حمایت های رهبر معظم انقلاب 
و دستورات ایشان، مقاومت مردم ایران و با 
استفاده از همه امکانات گرفته شد، بهترین 
داشت.  وجود  آن  امکان  که  بود  توافقی 
ظریف اظهار داشت: ممکن است آرزوی 
دیگری داشته باشیم البته بنده خودم هم 
آرزوهای بالاتری داشتم، اما تا آنجا که امکان 
داشت این اقدام را انجام دادیم. وی تاکید 
کرد: امیدواریم با تلاش، همدلی، همفکری 
در این شرایط حساس با استفاده از داده 
هایمان کشور را پیش ببریم. وزیر امور 
خارجه بیان کرد: در چند ماه گذشته ما 
توفیقات زیادی داشتیم که از میان آنها می 
توان به رای دیوان بین المللی دادگستری، 
تصمیمات اتحادیه اروپا، فضاحت امریکا در 
شورای امنیت اشاره کرد که نشان دهنده 
این است که ایران به لطف خدا در سطح 
دیپلماسی در صحنه بین الملل مولفق 
ظاهر شده است. وی خطاب به حاجی 
دلیگانی افزود: ما دستگاهی نیستیم که 

سرخود عمل کنیم، اولا که این مذاکرات، 
مذاکرات در حوزه هسته ای است. ماه ها 
این مذاکرات ادامه داشته است نه این که 
دوستان ما در فرانکفورت نشسته و این 

نتیجه گیری را انجام داده اند. 
* وزارت خارجه در ردیابی اموال 

بابک زنجانی مسئول پیگیری است
وزیر امور خارجه گفت: این وزارتخانه 
در ردیابی اموال بابک زنجانی در خارج از 
کشور مسئول پیگیری و تسهیل انجام امور 
است و اقدام عملی در این زمینه با دستگاه 

قضایی است.
»محمد جواد ظریف« برای پاسخ به 
نخستین سوال مشترک حسینعلی حاجی 
دلیگانی نماینده شاهین شهر , علیرضا 
سلیمی نماینده محلات، ناصر موسوی 
لارگانی نماینده فلاورجان، محمد دهقان 
قدوسی  کریمی  جواد  طرقبه،  نماینده 
نماینده مشهد و نادر قاضی پور نماینده 
ارومیه در مورد این که چرا این وزارتخانه در 
ردیابی اموال بابک زنجانی در خارج از کشور 
با قوه قضاییه همکاری نکرد در جلسه علنی 

روز - دوشنبه - مجلس حضور یافت. 
وی در پاسخ به این سوال، نقش وزارت 
بابک  اموال  استرداد  برای  خارجه  امور 
زنجانی از خارج از کشور به ایران را حمایتی 
دیپلماسی  دستگاه  رییس  کرد.  عنوان 
یادآور شد: ما اقداماتی را که دستگاه های 
مختلف را در این زمینه پیگیری می کردند 
را دنبال کردیم که این کار از سوی وزارت 
امور خارجه انجام شده است. ظریف عنوان 
کرد: درخواستی نبوده که ما دنبال نکرده 
باشیم برای این کار دهها ملاقات تنظیم 
شد اما برای این که اقدامی از سوی وزارت 
امور خارجه شده باشد باید یک توافق نامه 
معاضدت قضایی با کشور طرف مقابل انجام 
گیرد، یا حکمی یا شرایط خاصی باشد که 
وزارت خارجه بتواند آن را دنبال کند.وی 
یادآور شد: ولی چنین موضوعی به وزارت 
خارجه ابلاغ نشده است. اما این وزارتخانه 
تلاش های زیادی در این راستا انجام داده 
است. برای مثال ملاقات هایی که سفیران 
ما در مالزی و تاجیکستان و کشورهای دیگر 
داشته اند.وی گفت: اما این واقعیت کماکان 
وجود دارد که وزارت امور خارجه در این 
انجام  موارد مسئول پیگیری و تسهیل 
کار است و اقدام با دستگاه ذیربط قضایی 
است.نماینده شاهین شهر در مجلس پس 
از پاسخ های وزیر امور خارجه اعلام کرد 
که از این پاسخ های وی قانع نشده است 
و آن را به رای مجلس گذاشت، در نهایت 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی اعلام 
کردند که از پاسخ های ظریف قانع شدند. 

ظریف در پاسخ به دلیگانی :

برجام برنامه هسته ای ایران را حفظ کرد
اخبــار سرمقاله

یادداشت 

اخبـار

دبیر جامعه اسلامی مهندسین با اشاره به ایرادات 
به  ایران  الحاق  لایحه  به  نگهبان  شورای  ابهامات  و 
کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT( گفت: 
معتقدم در این برهه ضرورت دارد مسیر را باز کنیم تا 

این لایحه امضا شود.
محمدرضا باهنر، دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین 
نشست  در  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو  و 
سوی  از   CFT رد درباره  ایرناپلاس  در  خود  خبری 
شورای نگهبان، گفت: این روزها مسأله FATF که چهار 
قانون را در بر می گیرد، نقل محافل و مجالس سیاسی 
کنوانسیون ها  این  مانند  نیز  گذشته  در  است.  شده  
تصویب و رد شده  اما اتفاقی نیفتاده  است. ظاهرا ایران 
در لیست کشورهای پرریسک در این کنوانسیون قرار 
گرفته  چون به FATF نپیوسته  است. بعضی ها پیوستن 
به این کنوانسیون را با مسائلی مانند برجام و ... خلط 

می کنند که ممکن است مخالف اعتقادات ما باشد.
به  مثال  به طور  ما  ادامه می دهد:  باهنر همچنین 
اعلامیه حقوق بشر پیوسته ایم اما اعلام کرده ایم آن 
را تا جایی قبول داریم که قانون اساسی به ما اجازه 
می دهد.این عضو مجمع تشخیص مصلحت در ادامه به 
امکان مشروط کردن بخش هایی از این قانون توسط 
مجلسی ها اشاره می کند و می گوید: ممکن است همه 
این قانون با اعتقادات، احکام اسلامی و قانون اساسی ما 
همسو نباشد اما ما می توانیم آن را به صورت مشروط 
قبول کنیم چراکه در غیر این صورت با تحریم ها و 

مشکلات بیشتری مواجه می شویم.
او همچنین درباره امکان تصویب این لایحه، تصریح 
شورای  مجلس  نمایندگان  از  برخی  با  من  می کند: 
معتقدند  نمایندگان  برخی  کرده ام،  اسلامی صحبت  

به دلیل ایراداتی که شورای نگهبان گرفته  است، این 
لایحه دیگر قابل اصلاح نیست و برخی هم معقتدند 
می توان آن را اصلاح کرد. کنوانسیون هم که به خاطر 
نگهبان  شورای  بین  لایحه  این  برگشت های  و  رفت 
و مجلس، مهلت ایران را چهارماه تمدید کرده  است. 
بنابراین در صورتی هم که شورای نگهبان و مجلس با 
هم به مشکل بربخورند این لایحه به مجمع تشخیص 
می آید و ما می توانیم آنجا تصمیم مناسبی بگیریم.باهنر 
در ادامه می افزاید: من فکر می کنم ما می توانیم این 
قانون را بپذیریم و بگوییم تا جایی که قانون اساسی و 

احکام اسلامی اجازه بدهد، به آن پایبند هستیم. 

*مجمع تشخیص هنوز سر خط نیامده است
ایرناپلاس،  نشست خبری، خبرنگار  این  ادامه  در 
پرسید: تبصره 4 ماده 52 قانون انتخابات مجلس که 
مربوط به محدوده نظارت استصوابی شورای نگهبان 
است، 22 اسفند سال 95 بعد از چند بار رفت و برگشت 
بین شورای نگهبان مجلس برای تصمیم گیری نهایی 
به مجمع تشخیص ارجاع شد ولی چرا بعد از گذشت 
یک سال و هشت ماه این طرح هنوز در مجمع تعیین 

و تکلیف نشده است؟
باهنر در پاسخ به این پرسش گفت: مجمع درباره 
انتخابات سیاست های کلی را به تصویب رسانده است 
که به تأیید مقام معظم رهبری رسیده و از سوی ایشان 
ابلاغ شده و باید اجرا شود. بنابراین قانون انتخابات به 
شکل جامع و بر اساس آن، باید اصلاح شود. گویا دولت 
لایحه را در این زمینه تصویب کرده و نمایندگان مجلس 
نیز طرح جامع درباره سایر انتخابات ها را تهیه کرده اند 
که این ها در کشاکش بررسی است. نهایتا هر یک از 

این ها باید با سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری 
منطبق شود.

این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: 
دوره جدید  این  در  نظام  تشخیص مصلحت  مجمع 
مشکلی دارد و آن هم این است که مجمع هنوز سرخط 
و  بیماری  دلیل  به  آن هم  از  بخشی  و  است  نیامده 
کسالت آیت الله هاشمی شاهرودی رئیس مجمع است 
که ان شاءالله شفا بگیرند و با قدرت مجمع را مدیریت 

کنند.
مجمع،  دوره  این  حکم  در  رهبری  افزود:  باهنر 
پیوستی را با آن ابلاغ کردند که بر اساس این پیوست، 
تغییراتی در ساختار مجمع رخ داد. مثلا مرکز استراتژیک 
منحل شده یا نظارت بر حسن اجرای سیاست های نظام 
که پیشتر بر عهده مجمع بود به هیأتی واگذار شده است 
که مجمع باید اعضای آن را انتخاب کند. در حال حاضر، 
مجمع اعضای این هیأت ۱5 نفره را انتخاب کرده است.

وی ادامه داد: در واقع مجمع در گذشته سیاست 
یعنی  هست.  هم  سیاستگذار  امروز  اما  بود  نویس 
سیاست گذاری، اجرا و نظارت بر سیاست های کلی نظام 
که در حال انجام است که البته دیر شده. آیین نامه 
نظارت بر حسن اجرای سیاست ها باید با حضرت آقا 

هماهنگ شود
.باهنر تأکید کرد: این مورد خاص)تبصره 4 ماده 52 
قانون انتخابات مجلس( نیز باید در مجموعه سیاست های 
کلی نظام حل شود، نه اینکه به شکل موردی بررسی 
شود. بعلاوه من معتقدم جامعه مسائل مهم تری دارد.

این فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ به اینکه آیا این 
مصوبه از دستور خارج شد است یا نه، گفت: خیر از 

دستور خارج نشده است اما معطل می شود.

محمدرضا باهنر: 

 مسیر را برای امضای CFT باز کنیم

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در 
خصوص سازوکار مالی اروپا )اس پی وی(، گفت: این 
سازوکار به خوبی پیش می رود و امیدواریم در زمان 

کوتاه تری به مرحله اجرا برسد.
با  نشست خبری  در  دوشنبه  روز  قاسمی  بهرام 
خبرنگاران در پاسخ به این سوال که آیا سازوکار مالی 
اروپا )اس پی وی( مشمول مرور زمان شده و در حال 
حاضر این فرآیند در چه مرحله ای است، اظهار داشت: 
این فرایند مشمول مرور زمان نشده و به خوبی پیش 

می رود.
وی با بیان این که ما با اتحادیه اروپا و ۱+4 در تماس 
دائم هستیم، افزود: این نوع مکانیسم های جدید به 
ویژه در حوزه پولی و مالی، مکانیسم پیچیده ای بوده 
و تا حدی زمانبرهستند و وقتی قرار است ساز و کار 

جدیدی به کار گرفته شود، باید با دقت لازم کار شود.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: به خصوص 
این که ایران شرایط مشخصی را از گذشته مطرح کرده 

و باید این شرایط آماده می شد.
قاسمی با اشاره به این که اگر کمی صبر کنید کلیات 
اس پی وی مشخص و اعلام می شود، ابراز امیدواری 
کرد این مکانیسم در زمان کوتاه تری به مرحله اجرا 

برسد.
و کار  به سوال دیگری درباره ساز  پاسخ  وی در 
اتحادیه اروپا اظهار داشت: این سازوکار به نقاط خوبی 
هم رسیده و به زودی این سازوکار اعلام خواهد شد، 
چنین مکانیزمی بخصوص وقتی قرار است تعداد زیادی 
از کشور ها مانند اعضای اتحادیه اروپا روی آن تفاهم 
کنند و تضمین های مورد نیاز ایران را هم مدنظر قرار 
دهند پیچیدگی هایی دارد و طبیعی است که چنین 

موردی زمان بر است.
وی در پاسخ به این سوال که انتخابات میان دوره 
ای کنگره آمریکا چقدر برای ایران اهمیت دارد، اظهار 
داشت: این موضوع حداقل در داخل آمریکا موضوع 
مهمی است و در مرحله نخست به خود آمریکایی ها 

مربوط است.
کرد:  خاطرنشان  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
صداهایی که از درون آمریکا شده شنیده می شود 
نشان دهنده این است که بخش هایی از جامعه آمریکا 
به خصوص نخبگان، فرهیختگان و گروه های مختلف 
اجتماعی نارضایتی زیادی به خصوص در حوزه سیاست 

خارجی از ترامپ دارند.
قاسمی اضافه کرد: این که نهایتا این انتخابات چه 
نتیجه ای داشته باشد باید صبر کرد، فکر می کنم خیلی 

زود می توانیم از نتایج حاصله اطلاع یابیم.
قاسمی خاطرنشان کرد: ما با ایران ستیزی و ایران 
هراسی که توسط آمریکا دامن زده می شود، روبرو 
هستیم و امیدواریم تجارب گذشته موجب شود در 

آینده خردورزی به حاکمیت آمریکا بازگردد.
قاسمی درباره ماجرای قتل خاشقچی نیز اظهار 
داشت: صبر می کنیم تا پرونده کامل شود و سپس در 
این خصوص اظهار نظر می کنیم و فکر می کنم هنوز 

پرونده از سوی ترکیه در دست پیگیری است. 
سفیر  نژاد  بعیدی  اخیر  نظر  اظهار  درباره  وی 
ارائه مشاوره حقوقی این  ایران در لندن مبنی بر 
سفارتخانه به کسانی که از شبکه ایران اینترنشنال 
خارج می شوند، اظهار داشت: سیاست کلی ایران 
و وزارت امور خارجه این بوده که با تمام توان از 
تمامی اتباع ایرانی که خارج از کشور هستند، در 

صورت لزوم حمایت کند. 
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: اگر در این 
مورد هم کسانی نیازمند کمک های بخش کنسولی 
وزارت امور خارجه و سفارت ما در لندن باشند، چنین 
امری انجام می شود و این از جمله وظایف ذاتی ما 

است.  
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: آمریکا با 
توجه به ناامیدی از تحریم های اقتصادی، سیاست جنگ 
روانی علیه جمهوری اسلامی ایران را دنبال می کند که 
آن هم با شکست مواجه خواهد شد و این بار هم سودی 

از این ماجرا نخواهد برد. 
وی اضافه کرد: ما اطلاعات لازم را داریم و به اروپا هم 
اعلام کرده ایم که آماده همکاری و گفت وگو برای روشن 
شدن موضوع و اینکه این اتفاقات از چه کانون هایی 

ناشی می شود، هستیم.
قاسمی یادآورشد: با توجه به این رفتارها و تلاش 
کانون های مشخص برای تخریب روابط خارجی ایران 
به تمامی ایرانیانی که در خارج از کشور زندگی می کنند 
توصیه می کنیم با دقت و توجه ویژه از هرگونه تماس 
با افرادی که به عنوان نیروی امنیتی و دولتی ایران به 
آنها مراجعه می کنند، خودداری کنند و اگر هم به آنها 
مراجعه شد موضوع را سریعاً با سفارتخانه های ایران و یا 
در صورت لزوم به مقامات کشوری که در آنجا هستند، 

اطلاع دهند.
احساس  گفت:  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
می کنیم دشمن توطئه هایی را در این مسیر طراحی 
کرده و ایرانیان مقیم خارج باید با هوشیاری و توجه لازم 
به این مسئله توجه کنند تا این کانون ها نتوانند بهانه ای 

برای جنگ روانی علیه ایران داشته باشند.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

سازوکار مالی اروپا به خوبی پیش می رود

مصطفی داننده
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آخرین تیر برای حفظ »محمدعلی افشانی« به سنگ خورد 

پنجمین شورای تهران 
و چالش سومین شهردار 

رای منفی کمیسیون های اجتماعی و شوراهای مجلس به استفساریه قانون منع به 
کارگیری بازنشستگان، آخرین تیر در ترکش برای حفظ »محمدعلی افشانی« به عنوان 
شهردار تهران بود که به سنگ خورد. به همین خاطر از فردا شورای شهر به شکلی جدی 

فرایند انتخاب شهردار تازه را آغاز می کند. 
پایان دوران دوازده ساله شهرداری »محمدباقر قالیباف« در تهران، آغاز دوره های کوتاه 

مدت مدیریت شهری پایتخت به دست سرپرستان و شهرداران بود.
از زمان روی کار آمدن شورای شهر پنجم یعنی شهریورماه پارسال تاکنون چهار تن 

در جایگاه شهرداری پایتخت یا سرپرستی آن قرار گرفته اند.
سابقه استعفای »محمدعلی نجفی« از ریاست سازمان میراث فرهنگی در بهمن ماه 
92 باعث شد تا زمانی که وی در فروردین امسال از شهرداری تهران کناره گیری کرد، 
تصمیم او چندان تعجب برانگیز به نظر نیاید به ویژه که دلیل هر دو استعفا بیماری 

عنوان شد.
البته در مقطع دوم بسیاری گفتند فشارهای غالبا پنهان بر نجفی سبب تصمیم وی 
به کناره گیری شده است؛ فشارهایی که پس از حضور نجفی در مراسمی عمومی در 
برج میلاد و نمایش حرکات موزون چند دختربچه وارد فازی تازه شد و بهانه ای را برای 
تشدید مخالفت ها با وی فراهم آورد. در برابر، حامیان نجفی دلیل هجمه های گسترده 
به وی را افشاگری هایش در زمینه کارنامه مدیریت پیشین پایتخت و مقابله با مافیاهای 

شهری عنوان و خواستار ادامه کار او در شهرداری شدند.
با وجود تلاش هایی که در شورای شهر برای ادامه کار نجفی صورت گرفت وی 
اردیبهشت ماه جای خود را به افشانی داد؛ شهرداری که با تصویب قانون منع به کارگیری 

بازنشستگان در اواخر تابستان امسال جایگاه خود را متزلزل دید.
در برابر این تفسیر که شهردار تهران جایگاهی معادل وزیر یا معاون رئیس جمهوری 
داشته و در زمره استثنائات قانون مذکور قرار می گیرد، نهادهایی چون سازمان بازرسی 
کل کشور این برداشت از قانون را نپذیرفته و بر ضرورت کناره گیری افشانی و سایر 

شهرداران با سن بازنشستگی تاکید کردند. 
در کش و قوس و بیم و امیدهای مربوط به ابقا یا رفتن افشانی، وی اعلام کرد تا زمان 

تعیین تکلیف قانونی در شهرداری مانده و استعفایی در کار نخواهد بود.
با وجود این، با تلاش برخی نمایندگان مجلس و شورا استفساریه ای به مجلس ارائه 
شد تا شهردار را در زمره استثناء شدگان از قانون بازنشستگی قرار دهد. این استفساریه 
دیروز در جلسات کمیسیون های اجتماعی و شوراها رای نیاورد و اعضای این کمیسیون 

های مجلس رای به رفتن افشانی دادند.
صرف نظر از حواشی رخدادهای دیروز که برخی نمایندگان مجلس آن را »لشکرکشی 
های قومیتی در لابی های مجلس« و گروهی »سیاسی کاری با توجه به وابستگی های 
حزبی و گروهی« و به طور مشخص تکاپوی اعضای »اعتماد ملی« برای حفظ هم حزبی 
خود در شهرداری عنوان کردند، اینک مشخص است که احتمال پابرجایی افشانی در 

شهرداری تهران به صفر نزدیک شده است. 
»محسن هاشمی رفسنجانی« رئیس شورای شهر تهران که انتخاب پنج نامزد نهایی 
از میان نامزدهای شهرداری تهران را سبب تضعیف جایگاه افشانی پیش از تعیین تکلیف 
نهایی عنوان کرده بود، اعلام داشته در میانه آبان ماه رایزنی هایی جدی در این باره صورت 

خواهد گرفت.
چند روز پیش هم لیستی 28 نفره از نامزدهای جانشینی افشانی اعلام شد که بر 
اساس اعلان رسانه ها به دلیل شرایط سنی و مساله بازنشستگی 16 نفر آنان حذف شدند. 

البته در میان رسانه ها اتفاق نظری درباره نامزدهای باقی مانده وجود ندارد.
در این زمینه، روزنامه »آفتاب یزد« از مذاکره برخی اعضای شورای شهر با »علی 
اوسط هاشمی« استاندار سیستان و بلوچستان در دولت یازدهم و معاون پیشین وزیر 
جهاد کشاورزی خبر داده و محسن هاشمی رئیس شورای شهر را در زمره حذف شدگان 

اعلام کرده است.
این در حالی است که »سازندگی« به نقل از محسن هاشمی نوشته بر اساس استعلام 
از سازمان امور استخدامی وی همچنان چهار سال تا موعد بازنشستگی فرصت دارد و می 

تواند گزینه ای برای شهرداری تهران باشد.
در همین پیوند، طی روزهای گذشته برخی رسانه های هوادار هاشمی از شهرداری 
وی حمایت کرده و با اشاره به اول شدن او در انتخابات شوراها، انتخابش به عنوان شهردار 
را به نوعی »تنفیذ رای مردم« توصیف کرده اند. البته شهرداری هاشمی مخالفانی نیز 
دارد از جمله کسانی که می گویند جانشینی افشانی از سوی هاشمی سبب خواهد شد 
نام وی از میان اعضای شورای شهر پنجم حذف شده و عضو علی البدل از بیرون لیست 

امید به شورا راه یابد. 
در کنار این چهره ها از »عباس آخوندی« و »علی ربیعی« وزرای پیشین راه و کار به 

عنوان گزینه های شهرداری تهران یاد می شود.
دیگر نامزدها عبارتند از »معصومه ابتکار«، »غلامرضا انصاری«، »پیروز حناچی«، 
»مصطفی سلیمی«، »محسن پورسیدآقایی«، »نصرا... جهانگرد«، »مناف هاشمی«، 
»ایرج معظمی« و »سمیع ا... حسینی مکارم« که در کنار چهار چهره یاد شده از شانس 

جانشینی افشانی برخوردارند.
 

ابراهیمیان عضو حقوقدان شورای نگهبان: 

داستان CFT تمام شده نیست 
نجات الله ابراهیمیان نسبت به اعلام نظر شورای نگهبان درباره CFT همزمان با آغاز 
 CFT دور جدیدتحریم های ایران از سوی آمریکا واکنش نشان داد. او می گوید: داستان

تمام شده نیست. 
 CFT نجات الله ابراهیمیان عضو حقوقدان شورای نگهبان با تأکید بر اینکه »داستان
تمام شده نیست«، از احتمال رفع ایرادهای شورای نگهبان از سوی نمایندگان مجلس یا 

ارجاع آن به مجمع تشخیص مصلحت نظام می گوید.

* نظر شورای نگهبان درباره CFT چه روزی به مجلس ارسال شد؟
من مکاتبات اداری یادم نیست. همان که آقای کدخدایی فرمودند.

* نظر شورای نگهبان همزمان با شروع تحریم  های جدید اعلام شده است 
که برخی معتقدند این همزمانی اثر منفی بر اقتصاد کشور گذاشته است. الان 
این انتقاد به شورای نگهبان وجود دارد که چرا همزمان با شروع تحریم ها 

نظرش را اعلام کرده است؟
سؤال های سخت نپرسید. تا متن نظر شورای نگهبان آماده شود و سخنگو جلسه 
اطلاع رسانی تشکیل دهد و هماهنگی شود زمان می برد. بعد ایشان باید بیاید در جلسه ای 
به سؤال ها جواب دهد. امروز جلسه  مطبوعاتی تشکیل شده که ایشان این خبر را اعلام 

کردند؟

* خیر. آقای کدخدایی این خبر را با یک توئیت اعلام کردند. شما موافق 
این روش هستید؟ 

این سلیقه ایشان بوده و من خیلی اشکال به آن نمی دانم. وظیفه قانونی بوده که نظر 
شورای نگهبان را به مجلس اعلام کند.

* بر اساس اظهارات آقای کدخدایی این نظر چند روز قبل به مجلس ارسال 
شده اما ایشان چند روز بعد و همزمان با شروع تحریم ها آن را اطلاع رسانی 

کرده  اند. 
من خیلی گله ای ندارم چون تأثیری ندارد. به هر حال CFT با ایراداتی مواجه شده 

است و اعلام نظر شورای نگهبان یا عدم اعلامش در سرنوشت مصوبه تأثیری نداشت.

* به نظرتان بهتر نبود شورای نگهبان نظرش را همان زمان ارسال به مجلس، 
اعلام می کرد؟ 

من باید روی این مسأله فکر کنم. تحریم ها خودش یک جنگ روانی شدید علیه ما 
به راه انداخته است. چه بسا ایراداتی که شورای نگهبان به CFT گرفته، در مجلس رفع 
شود یا حتی به مجمع تشخیص برود. به هر حال داستان CFT همچنان ادامه دارد و 

هنوز چیزی تمام شده نیست.

*  آقای ابراهیمیان اکنون انتقاد به رد شدن CFT نیست؛ آن بحث جداست. 
الان انتقاد بر سر چگونگی اعلام نظر شورای نگهبان است که چرا بدهنگام 

اعلام نظر شده است؟
من به این مسأله فکر نکردم. الان که سؤال می کنید دارم به آن فکر می کنم. اینها 

تحلیل سیاسی است و من نمی دانم خوب بوده یا بد.

* شما خودتان دوره ای سخنگوی شورای نگهبان بودید؛ اگر الان سخنگو 
بودید همزمان با آغاز تحریم ها این خبر را اعلام می کردید؟ 

کار ما یک کار قضایی- فنی است. وقتی ما تصمیم گرفتیم، آن را اعلام می کنیم که 
گاهی مصادف می شود با واقعه دیگر. نمی توان خیلی آقای کدخدایی را سرزنش کرد.

نکتـه

گفت و گو

رئیس جمهور گفت : باید متحد باشیم و مسائل جناحی را ادامه 
ندهیم و رقابت های انتخاباتی را ادامه ندهیم. ما انتخابات زیاد داریم. 
در موضوع انتخابات تا سه ماه قبل از برگزاری انتخابات اشکال ندارد 
که رقابت وجود داشته باشد و روز بعد که تمام شد، باید به رفاقت 
تبدیل بشود.حجت الاسلام و المسلمین دکترحسن روحانی در 
نشست با مدیران ارشد وزارت اقتصاد و امور دارایی با تاکید بر اینکه 
رسانه و صدا و سیما باید موفقت دولت و ملت ایران را با صدای رسا 
بیان کند، تاکید کرد: مردم باید بدانند نمایندگان آنها چقدر موفق 
بوده اند. اینکه آمریکا ناچار می شود 8 کشور را در خرید نفت استثنا 
کند در حالیکه گفته بود فروش ایران را به صفر می رسانم پیروزی ما 

و عقب نشینی آمریکا نیست؟
* اگر ۸ کشور را هم معاف نکنند، نفت مان را می فروشیم

وی افزود: اینکه صراحتا می گویند نمی گذاریم اقتصاد ایران فعال 
باشد و رشد کند و در همین مدت ۷ ماه گذشته امسال نسبت به 
سال قبل صادرات ما بیشتر است به معنای موفقیت نیست؟ اینکه 
ایران امروز می تواند نفت خود را بفروشد و خواهد فروخت حتی 
اگر این 8 کشور را استثنا نمی کردند، موفقیت است.رئیس جمهور با 
تاکید بر اینکه این بار با افتخار تحریم را می شکنیم چون غیرقانونی 
است و همه باید این کار را کنند، گفت: طبق قطعنامه 22۳1 همه 
موظف اند روبروی آمریکا بایستند در تاریخ ایران چه زمانی سراغ 
دارید ایران یک طرف باشد سازمان ملل، اتحادیه اروپا، آسیا و آفریقا 
کنار ایران باشند و آمریکا جز چند کشور تنها باشد؟ این موفقت 
بزرگ ملت ایران است، ما موفق شدیم، ملت ما موفق شد و آمریکا 
قدم به قدم از اهداف خود عقب نشینی کرد.وی ادامه داد: مگر آمریکا 
نگفت حکومت دمشق را به رسمیت نمی شناسم؟ مگر نگفت در 
یمن عربستان را پیروز می کنم؟ چرا الان می گوید یمن راه حل 
نظامی ندارد؟ در کدام پروژه آمریکا موفق بوده است؟ در همین 
جنگ تجاری دنیا می بینید در آینده به ضرر چه طرفی خواهد بود؟

* تحریم های غیرقانونی را با افتخار دور می زنیم 
رئیس جمهور گفت: توان این را داریم که تحریم ها را دور بزنیم 
و با افتخار هر تحریم غیرقانونی را  دور می زنیم.آقای روحانی افزود: 
با اینکه شرایط تولید سخت تر شده است در شرایط حساسی قرار 
گرفتیم و می توانیم تولید را به حرکت درآوریم و در این بازاری که 
تقاضای خوبی دارد صادرات را افزایش دهیم.وی گفت: در گذشته 
کارشناسان اقتصاد در باره قیمت ارز گله می کردند که اگر قیمت 
4200 تومان برسد ایران گلستان می شود و صادرات ما رونق ویژه 
ای خواهد گرفت و حالا باید بگوییم که در بازار دوم قیمت ارز به 
۷200 تومان رسیده است . باید متحد باشیم و مسائل جناحی را 
ادامه ندهیم روحانی یادآور شد: امروز در جایگاهی قرار داریم که 
سازمان های بین المللی و دنیا و افکار عمومی با ما است و آمریکا از 
هر زمان دیگری سر به زیرتر است. قتل فجیع در استانبول، آبروی 
آمریکا را در تاریخ و دنیا برد. بحث سلاخی یک فرد و جنایت 18 
نفر نیست آمریکایی که انقدر حمایت کرد امروز چطور شرمنده و 
سر بزیر است و هر روز یک طور در باره این مورد حرف می زند.

رئیس جمهور ادامه داد: ما افتخار می کنیم از ملت های منطقه 
حمایت کنیم و آمریکا افتخار می کند از رژیمی حمایت می کند که 
یمن را بمباران می کند. امریکا چه افتخاری دارد و در مسیری که 
علیه ملت ایران انتخاب کرده ناموفق خواهد بود، او می خواهد ایران 
را تضعیف و ملت ایران را ناامید کند که این اتفاق نمی افتد و ایران 
و ملت ایران امیدوارانه راه خود را ادامه می دهد.روحانی تصریح کرد: 
این موضوع یک شرط دارد. امام می گفت »وحدت کلمه« و بر آن 
تاکید داشت. باید متحد باشیم و مسائل جناحی را ادامه ندهیم 
و رقابت های انتخاباتی را ادامه ندهیم. ما انتخابات زیاد داریم. در 
موضوع انتخابات تا سه ماه قبل از برگزاری انتخابات اشکال ندارد 
که رقابت وجود داشته باشد و روز بعد که تمام شد، باید به رفاقت 

تبدیل بشود.
* فیلم راهپیمایی های بعداز حوادث دی ماه به کاخ سفید 

نرسید
وی با بیان اینکه دموکراسی در دنیا معیار دارد و دولت ها که 
انتخاب شدند دیگر متعلق به همه جناح ها هستند، خاطرنشان 
کرد: چه خاصیتی دارد که همدیگر را اذیت کنیم، باید دشمن را 
اذیت کنیم. دنبال چه هستیم. من ایامی اینجا آمدم که در دی ماه 
روزهای پر آشوبی را پشت سر گذاشتیم. ملت ایران با راهپیمایی های 
شکوهمند موفق جلوه کرد.این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اظهار کرد: منتها در راهپیمایی های بعدی این فیلم بعدیش به دست 
کاخ سفید نرسید و بر مبنای فلیم اول که حوادثی در شهرها بود، 
درباره برجام تصمیم گرفتیم. در دی ماه حوادثی رخ داد و آمریکا 
فیلم های بعدی که همه راهپیمایی ها آن مسائل را پوشاند ندید و 
از برجام خارج شد.رئیس جمهور عنوان کرد: نشان داده شده که 
وحدت ما بر کاخ سفید اثر می گذارد. مرگ بر آمریکا را عملی کنیم با 
حرف که حل نمی شود و باید بر آمریکا فشار آوریم. همه امید آمریکا 
این است که فشار بیاورد که مردم نامید شده و به خیابان ها بیایند و 
بگویند ما استقلال و آزادی و سیادت را که گفته بودید نخواستیم و 
می خواهیم به 40 سال پیش برگریدم و این اشتباه آمریکا است. این 
مردم چهار سال هم زیر بار حرف زور نرفتند که به عقب برگردند که 

حال حاضر شوند به چهل سال پیش برگردند؟
* سرمایه گذار خارجی را به کشور باز می گردانیم

این عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: انقلاب متعلق به مردم 
و ملت ایران است امام رهبری کرد و ملت به میدان آمد و انقلاب 
پیروز شد. صاحب انقلاب و نظام مردم هستند. دعواهای ما باید در 

صندوق رای تمام شود و آرای صندوق که شمرده شد باید در کنار 
هم قرار بگیریم. صندوق آرا فصل الخطاب ماست. ما با وحدت امریکا 
را پشیمان می کنیم و سرمایه گذار خارجی را به کشور باز می گردانیم 
و مسیر رشد اقتصادی را دوباره دنبال می کنیم.رییس جمهور افزود: 
هیچ کس فکر نکند روندی که در این چند ماه وارد شدیم به همین 
صورت ادامه پیدا می کند؛ این روند پایان می پذیرد و پایان آن با اراده 
و تلاش ما است. ما وقتی سال 92 کار را شروع کردیم، تورم ۳2.8 
بود در سال 9۳ تبدیل به 14.6 شد. در سال 94، 11.1 تورم داشتیم 
و در سال 9۵ تک رقمی شد. از اول سال 92 به مردم قول دادیم 
سال آخر دولت تورم تک رقمی خواهد شد. در آن مقطع دوستان 
اقتصاددان به من اعتراض کردند که چرا گفتی تک رقمی، که من 
پاسخ دادم اراده ما این است. تورم ما از سال 94 شروع به تک رقمی 
شدن کرد.وی افزود: الان دوباره وارد تورم دو رقمی شدیم؛ باید 
تلاش کنیم که مهار شود. رشد اقتصادی ما امسال با مشکل مواجه 
شده است؛ رشد اقتصادی ما در سال 9۵ در دنیا اول بود. چطور 
توانستیم اقتصاد را حرکت دهیم؛ برخی می گویند با فروش نفت و 
برجام، چه کسی توانست برجام را پیش ببرد؛ چه کسی چاه های 
نفت را باز کرد. به چه شکل نفت فروخته می شود؛ هزار فراز و نشیب 

دارد که باز هم می توانیم.
* دیپلمات ها جناحی نیستند

روحانی گفت: شرایط ما امروز شرایط آسانی نیست؛ امروز 
مزدورانی مثل رژیم صهیونیستی و رژیم های منطقه در کنار آمریکا 
قرار گرفتند اما ما ملت بزرگی هستیم. مگر در لاهه پیروزی به 
دست نیاوردیم؛ دوباره روبروی آمریکا قرار گرفتیم؛ در ایتالیا هم پیروز 
شدیم؛ سه بار در مصاف حقوقی جهانی در مقابل آمریکا پیروز شدیم. 
رسانه های ما این را باز نمی کنند؛ مردم نمی دانند سه بار حقوقدانان 
و سیاستمداران ما در مقابل آمریکا پیروز شدند.وی افزود: در دعوای 
۵ میلیارد و 900 میلیونی در ایتالیا پیروز شدیم؛ در لاهه در گرفتن 
حکم موقت پیروز شدیم. رییس دادگاه در مجمع عمومی سازمان 
ملل اعلام کرد تحریم های آمریکا غیرقانونی است. اگر کوچکترین 
مشکلی باشد همه بخش های اخبار خبر اول اعلام می کنند اما در 
زمان پیروزی ها در جای کوچکی و یواش اعلام می شود.روحانی 
ادامه داد: این پیروزی ها، پیروزی ملت ایران است. تصور نکنید این 
دولت دوازدهم است؛ این دولت خود شماست و هیات دولت و 
حقوقدانان و وزارت خارجه خود شما است. دیپلمات ها که جناحی 
نیستند، دیپلمات های کشور ایران هستند و ما از لحاظ سیاسی و 
حقوقی موفق شدیم. ما از لحاظ سازمان های بین المللی موفق شدیم 
ما از لحاظ اینکه نفتمان را بفروشیم موفق شدیم که خود آمریکا 
اعتراف به شکست کرد و بر فرض هم اعلام شکست نمی کردند ما 

نفتمان را در هر شرایطی می فروشیم.
* باید در برابر صاحبان علم و تجربه گوش شنوا داشته باشیم

رییس دولت دوازدهم ادامه داد: می گویند ایران تحریم را دور 
می زند؛ بله ما تحریم های ظالمانه شما را با افتخار دور می زنیم. 
م امروز در یک آزمایش و جایگاه حساسی قرار داریم. می توانیم 
تولیدمان را به حرکت درآوریم. معتقد نیستم تولید ما متوقف شده 
است؛ سخت تر شده است و بهتر شده است بازار و تقاضا دارد؛ 
زمانی تولید ما در انبار می ماند؛ امروز می توانیم صادرات کنیم که 
شرایط ما بهتر شده است.وی ادامه داد: زمانی اقتصاددان هایی سر 
قیمت ارز با ما چانه می زدند. می گفتند اگر ارز گران شود ایران 
گلستان می شود و محاسباتی می کردند و می گفتند صادرات ما دو 
برابر می شود؛ اگر ارز را ۳800 تومان نگه داریم صادرات متوقف 
می شود. اگر طبق آنچه شما ترسیم می فرمودید بود که الان بوی 
عطر گل در مشام مردم می پیچید.روحانی با بیان اینکه اقتصاد علم 
پیچیده ای است، اظهار داشت: اقتصاد کتاب نیست. بعضی ها فکر 
می کنند اقتصاد فرمول هایی است که خوانده و آنها را امتحان داده اند 
و حالا اقتصاددان شده اند.وی ادامه داد: اگر وزارت اقتصاد می خواهد 
پیشرفت کند باید در این حوزه صاحبان تجربه را بیاورید. با استاد 
دانشگاه، مشورت کنید. با صادرکننده، واردکننده، تولیدکننده، 
بخش خصوصی و اتاق ها مشورت کنید. همه علم اقتصاد در دانشگاه 
تهران و دانشگاه های دیگر نیست بلکه در بازار و اتاق و فضای جهانی 

است. هم از علم و هم از تجربه باید استفاده کنیم. وزارت اقتصاد هم 
باید از علم اساتید اقتصاد بهره مند شود و هم از تجار، تولیدکنندگان 
و سرمایه گذاران استفاده کند. موفقیت دژپسند در صورتی است 
که از اینها استفاده کند.رئیس شورای عالی هماهنگی اقتصادی با 
بیان اینکه باید در فراگیری و مشورت تواضع کنیم، تصریح کرد: 
تواضع فقط صباحکم الله و الخیر نیست بلکه باید در برابر صاحبان 
علم و تجربه گوش شنوا داشته باشیم. نشده است که من با بخش 
خصوصی بنشینم و نکته ارزشمندی را از آنها نیاموزم. هرچه با 
بانک ها و استادها نشسته ایم، حرف هایی زدند و نفهمیدیم ولی وقتی 

با مسکن سازان نشستیم، فهمیدم گره کار کجاست.
* بگذاریم مردم چهره مبارک یک مسئول را مشاهده 

نکنند
روحانی با بیان اینکه اگر از همه توان ها استفاده کنیم به راحتی 
می توانیم از این مسیر سخت به خوبی و کمترین هزینه عبور کنیم، 
خاطرنشان کرد: فروش بنگاه های دولتی وظیفه بزرگ شماست. به 
صلاح ملت است که نیروهای مسلح، بانک ها و شرکت های دولتی 
بنگاه دار نباشند. اشکال ندارد سهامدار باشند. بازار سرمایه را ترویج 
کنیم. بازار سرمایه به ما، بانک و تولید کمک می کند و به مردم 
امید می دهد.وی خطاب به وزارت اقتصاد ابراز داشت: مالیات را 
سامان دهید. وضعیت مالیاتی ما در سال های اخیر بهتر شده است 
ولی معلوم نیست از کسانی که مالیات می گرفتیم، بتوانیم مالیات 
بیشتر بگیریم چراکه شرایط رونق نداریم ولی خیلی ها هستند که 
مالیات نمی دهند. فرار مالیاتی زیاد داریم.رئیس جمهور ادامه داد: 
اگر کشور می خواهد در راه درست حرکت کند، راهش جز دولت 
الکترونیک نیست. ارتباطات چهره به چهره در اقتصاد و گرفتن اعتبار 
خوب نیست بلکه در مراوده انسانی خوب است. بگذاریم مردم که 
می خواهند مجوز بگیرند چهره مبارک مسئول را مشاهده نکنند. 
مردم را با صفحه کامپیوتر رفیق کنید و نه مسئول. بگذارید با صفحه 
الکترونیکی مشکلات خود را حل کنند. از نظر زیرساختی شرایط ما 
بد نیست.روحانی با تاکید بر اینکه آنچنان ما به بخش و منافع زودگذر 
خود چسبیده ایم، ابراز داشت: سه سال از این دولت باقیمانده است. 
تعصبات بخشی را رها کنیم و اطلاعات مان را به یکدیگر بدهیم. 
در دنیا چگونه مالیات می گیرند. با سیستم الکترونیکی و دیجیتالی 
کارها انجام می شود. در شیوه ها نوسازی کنیم. بگذاریم همه بخش ها 

احساس کنند پرداخت مالیات واجب است.
* گاهی بانک ها بار بر دوش ما می گذارند

رئیس جمهور افزود: در شرایط کنونی بانک ها گاهی به ما کمک 
می کنند، گاهی بار بر دوش ما می گذارند. همه این نقدینگی که ما 
از آن شکایت داریم و می گوییم غول نقدینگی و کجا خوابیده و کجا 
حرکت می کند. چه کسی این نقدینگی را درست می کند؟ ممکن 
بود در زمانی دولت نقدینگی ایجاد و استقراض کرده و پایه پولی را 
بالا ببرد اما الان که اینگونه نیست و ما که پایه پولی را بالا نمی بریم.

رئیس جمهور با بیان اینکه رشد نقدینگی در دولت یازدهم و 
دوازدهم، عمدتاً مربوط به پایه پولی نبوده و به ضریب فزاینده مربوط 
می شود، گفت: آن جایی هم که این افزایش به پایه پولی مربوط 
می شود، دولت نیست که این پایه پولی را بالا می برد، عمدتاً بانک ها 
هستند. بانک ها پایه پولی را بالا می برند؛ یعنی از یک طرف با یک 
دست به مردم خدمت می کنند، با یک دست دیگر فشار بر جامعه 
می آورند.روحانی با تاکید بر اینکه بانک ها باید سالم سازی شوند، 
افزود: متأسفانه یا خوشبختانه امروز اقتصاد وصل به بانک ها است. به 
تدریج باید این وابستگی و تکیه اقتصاد به بانک ها را به بازار سرمایه 
شیفت کنیم. بانک مسئولیت بسیار سنگینی دارد؛ وقتی آمار اضافه 
برداشت را ماهانه یکبار نگاه می کنم، بعضی از آنها تکان دهنده است. 
بانک های خصوصی که وضع شان خیلی بد است. بعضی از بانک های 
دولتی هم وضع شان خوب نیست. این وسط خصولتی هم که 
هستند.رئیس جمهور اظهارداشت: این مشکل جدی است. این هنر 
نیست که از منابع بانک مرکزی استفاده کنیم. چرا استفاده کنید؟ 
خود دولت از منابع بانک مرکزی استفاده می کند و به تولیدکننده 
می دهد. شما کاری نکردید، پس اندازی را از مردم گرفتید، چه 
مقدارش را استفاده کردید و چه کار کردید؟ چقدر از پول هایتان 

منجمد است؟ از آنها بگذریم، شرکت هایتان چه کار می کند؟ 
روحانی تصریح کرد: به آقای دژپسند گفتم اولین مسئولیت شما 
در وزارت اقتصاد، مسئولیت اصلاح نظام بانکداری است و شما 
کاری کنید که اولا بانک ها از بنگاه داری خارج شوند. در حال حاضر 
تسهیلاتی که بانک ها می دهند، اول به بنگاه های خودشان می دهند. 
بانک باید از بنگاه داری خارج شود تا بتواند عادلانه رفتار کند. رئیس 
جمهور ادامه داد: نکته دیگر سرمایه های منجمد است، سرمایه های 
منجمد برای چیست؟ این همه ساختمان و شعبه برای چه؟ در 
کجای دنیا اینطوری است. اخیراً وقتی به کشورهای خارجی سفر 
می کنم یکی از چیزهایی که نگاه می کنم، شعبات بانک هاست. اصلًا 
در تهران، اول، وسط و آخر خیابان، نبش خیابان و جای حساس 
شهر را شما پیدا نمی کنید که بانک ها نگرفته باشند. چرا؟ یک رقابت 
ناسالم بین بانک ها پیدا شده است. رقابت سالم خوب است، اما امروز 
رقابت ناسالم ایجاد شده است.روحانی خاطرنشان کرد: نظارت بانک 
مرکزی باید به مراتب افزایش پیدا کند. الان نظارت بانک مرکزی 
بر بانک ها ضعیف است. دیدیم یک مؤسسه غیرمجاز چه بلایی سر 
کشور آورد. چه بلایی سر مردم آورد. چقدر به اعتماد عمومی مردم 
لطمه زد و چه هزینه سنگینی بر دوش ما گذاشت.رئیس جمهور 
با اشاره به اینکه 2۵0 هزار میلیارد تومان از نقدینگی امروز، مربوط 
به مؤسسات غیرمجاز است، گفت: این موسسات باعث شدند که از 
پایه پولی بیش از ۳0 هزار میلیارد تومان پول پرداخت کنیم. شما 
ضریب فزاینده را نگاه کنید، 2۵0 هزار میلیارد تومان نقدینگی در 
بازار آمده است. چرا؟ چون یک عده متخلف، یک عده افرادی که 
به مردم خیانت کردند و معمولاً این خائنین آدم هایی در دور و بر 
خودشان دارند و جمع می کنند.روحانی اضافه کرد: یکی از کارهای 
خوبی که دکتر سیف انجام داد، بستن این مؤسسات غیرمجاز بود. 
نام وی همیشه در تاریخ ایران به نیکی یاد خواهد شد. کار بسیار 
سنگینی بر عهده گرفت. ایشان نامه هایی را با 40 الی 90 امضاء از 
آدم های مختلف می آورد که تهدیدش می کردند و من می گفتم 
کار خودت را انجام بده و نترس. کار بزرگی انجام داد.رئیس جمهور 
تاکید کرد: این مؤسسات غیرمجاز، مؤسسات مجاز، بانک های 
خصوصی و دولتی، همه اینها باید سالم سازی شوند. این مهم ترین 
وظیفه ای است که امروز وزارت اقتصاد و بانک مرکزی توأماً بر عهده 
دارند و باید انجام دهند و همه مدیران دلسوز بانک ها باید این کار 
را بکنند. مدیران بانک ها رسالت بسیار سنگینی بر عهده دارند. آنها 
بهتر از ما می توانند کمک کنند. آنها بهتر از ما راهش را بلد هستند.

* بانک ها را اصلاح کنیم
روحانی اظهار داشت: بیاییم واقعاً بانک ها را اصلاح کنیم. در 
شرایط اقتصادی که الان هستیم، شاید یک فرصت خوبی برای 
اصلاح امور بانک ها باشد. اختیارات بسیار زیاد و وسیعی را به بانک 
مرکزی دادیم. در همین مصوبات چند هفته گذشته، کاملًا دست 
بانک مرکزی را باز گذاشتیم و همه اختیارات قانونی مورد درخواست 
را به آن داده ایم تا بتواند بانک ها را اصلاح کند.رییس جمهور گفت: 
برخی از بانک ها روزانه و نه ماهانه برای ما گرفتاری درست می کنند، 
هر روز و ساعتی برای ما مشکل درست می کنند.همانطور که 
بانک های سالم می توانند کمک بسیار بزرگی باشند و تولید بدون 
بانک راه نمی افتد و نقش مهمی در روابط ما با دنیا دارند.روحانی با 
تاکید بر اینکه تحریم را باید به خوبی بشکنیم و این کار را خواهیم 
کرد، اظهارداشت: با کمک مردم و با اتحاد و وحدتی که در جامعه 
است باید به آمریکایی ها با زبان روشن تفهیم کنیم که با زبان زور 
و فشار و تحریم و تهدید با ملت بزرگ ایران حرف نزنند. باید برای 
همیشه تاریخ تنبیه شوند.با قلدرمآبی در برابر یک ملت بزرگ و با 
سابقه کهن فرهنگی، ایستادن و هر روز بهانه ای را درست کردن، 
این برای ملت ایران غیرقابل قبول است.رییس جمهور خاطرنشان 
کرد: امروز کاری که آمریکایی ها انجام می دهند، صرفاً فشار به مردم 
است،فشار به هیچ جای دیگر نیست. به مردم و به ملت های دیگر 
و به شرکت های دیگر و به دولت های دیگر است، امروز تنها ما از 
سیاست های آمریکا عصبانی  نیستیم حتی شرکت ها و دولت های 

اروپایی  هم از سیاست های آمریکا عصبانی هستند.
*  باید شرایط فعلی مردم که در مشقت هستند را کوتاه کنیم 
وی با بیان اینکه با مالیات کشورها را اداره کنیم و نه نفت، عنوان 
کرد: نفت سرمایه بین نسلی ما نیست. باید سرمایه را جذب کنیم. 
مناطق آزاد در دوران تحریم وظیفه سنگینی دارند. از رفتن یکی 
دو سرمایه گذار خارجی ناراحت نشوید. سرمایه گذار از کشورهای 
دیگر هستند و به ما قول داده اند. من نمی دانم چطور با اروپا راحت 
کار می کنیم. جاده ما و اروپا از اول آزادراه بوده است. از اروپا که 
می خواهیم چرخش کنیم برایمان سخت می شود. فکر نکنیم 
سرمایه فقط در اروپا و امریکا است.رئیس دولت تدبیر و امید با 
بیان اینکه ما باید شرایط فعلی مردم که در مشقت هستند را کوتاه 
کنیم، یادآور شد: اگر یک روز را کمتر کنید، کار بزرگی را انجام 
داده اید. وزارت اقتصاد باید به میدان بیاید. من در جلسات اقتصادی 
و در دولت گفته ام هر طرحی برای اجرا آماده است در هر ساعتی 
من آماده ام. ما ساعت نمی شناسیم. هر کسی طرحی را آماده کرد 
جمعه و روز و شب من آماده ام.روحانی افزود: ما در شرایط جنگیم. 
شما از شرایط جنگی اطلاع دارید. در زمان جنگ ساعت و شب و 
روز مهم نبود. حساب نبود، ساعت خواب کی است. وقتی عملیات 
شروع می شد، دیگر ساعت نمی شناخت. از زمان شروع عملیات 
تا ۷2 ساعت آتش مدام بود. روبروی دشمن غدار ایستاده ایم آن 
روز صدام بود و امروز ترامپ. اگر برای رضایت مردم تلاش کردیم 

پیروز می شویم.

رئیس قوه قضاییه با اشـاره به اقدامات اخیر دسـتگاه قضایی و صدور برخی آرا در 
این زمینه گفت: هیچ رأفتی در برخورد با مفسـدان اقتصادی نمی شـود. 

آیـت اللـه صـادق آملی لاریجانی روز دوشـنبه در جلسـه مسـئولان عالی قضایی 
افـزود: البتـه روشـن اسـت کـه هیچکـس بـه لحـاظ عاطفـی از اینکه یک شـهروند 
جمهـوری اسـلامی گرفتـار عواقب اقدامات سـوء خود شـود، خرسـند نمی شـود اما 
دنیاپرسـتی برخـی افـراد باعـث می شـود که بـا ترجیح منافع خـود بر منافـع مردم 
و بـه قیمـت گرفتـاری و عسـر و حـرج یک ملـت به چنین سرنوشـتی دچار شـوند.

رئیـس قـوه قضاییـه با توصیه بـه افرادی که در اندیشـه سـودجویی و بهره مندی 
از برخـی التهابـات هسـتند، تاکید کرد: بهتر اسـت تـا راه بازگشـتی وجـود دارد این 
افـراد از تخلفـات و جرایـم خـود دسـت بردارند. زیرا قطعاً دسـتگاه قضایـی به عنوان 
یکـی از ارکان نظـام با قاطعیت در مقابل مفاسـد اقتصادی ایسـتاده و اجازه نمی دهد 
کـه برخـی بـا تلاش برای کسـب ثروت هـای بـادآورده منافع عموم مـردم را به خطر 
بیندازنـد.وی بـا اشـاره بـه تـلاش های دشـمن برای ایجـاد تلاطـم در بـازار و اقتصاد 
کشـور بـه منظـور ایجاد شـکاف میان مـردم و نظام در ماه هـای اخیر، اظهار داشـت: 
در کنـار این دشـمنی هـا عده ای در داخل به دنبال سـودجویی و کسـب ثروت های 
بـادآورده بودنـد. مـا نیـز بـه ایـن افراد هشـدار دادیـم کـه برخوردمان جـدی و قاطع 
خواهـد بـود. وی افزود: دوباره اعلام می کنم که دسـتگاه قضایی ضمن حمایت کامل 
از سـرمایه گذاری سـالم و برخورد با افراد یا نهادهایی که به نحوی بخواهند در مقابل 
ایـن قبیـل سـرمایه گـذاری ها موانعـی ایجاد کننـد، به شـدت با کسـانی که تلاش 
دارنـد از رخنـه هـای امنیتی و اقتصادی برای تحصیل مال و انباشـت ثروت بـادآورده 

اسـتفاده کنند، مقابلـه خواهد کرد.
* راهپیمایی اربعین از نشانه های محبت به اهل بیت )ع( است

رئیـس قـوه قضاییـه راهپیمایی اربعین را از نشـانه هـای محبت به اهـل بیت)ع( 
دانسـت و گفـت: آنچـه در راهپیمایـی عظیم اربعین متجلی می شـود بـرای همه ما 
حیـرت انگیـز اسـت. اینکه حسـب گـزارش هـا بیـش از 20 میلیون زائـر با کمترین 
امکانـات دولتـی و صرفـاً با بهـره مندی از خدماتی که مـردم عادی با جـان و دل ارائه 
مـی کننـد، در یـک مـکان گرد هم بیاینـد، خلوص و ایثـار و هم نوایی عجیبـی را به 
نمایش می گذارد و علاوه بر اینکه تجلی یک معنویت عظیم اسـت، اقتدار شـیعیان 
و محبـان اهـل بیت )ع( را نیز نشـان مـی دهد که باید همگی ما قـدردان این نعمت 
مهم الهی باشـیم.وی این حرکت عظیم را از برکات انقلاب اسـلامی دانسـت و تصریح 
کـرد: گرچـه زیـارت اربعین از ابتدا مورد تاکید بـوده اما چنین حرکت بزرگی از ناحیه 
شـیعیان در شـکل فعلـی آن، بی تردیـد متأثر از آرمـان های بلند انقلاب اسـلامی و 

تلاشـی اسـت که ایـن انقلاب در جهـت ترویج معارف اهل بیت)ع( داشـته اسـت.
* محبت مردم به اهل بیت )ع( با تبلیغات پوچ دشمن از بین نمی رود

رئیـس قـوه قضاییـه با اشـاره بـه امدادهای ائمه اطهـار)ع( بـه آرمانها و ارزشـهای 
انقلاب اسـلامی، افزود: همه مشـاهده کردند که در همین ایام اخیر چگونه آمریکایی 
هـا و اذنـاب آنها خصوصاً جریان هـای وهابی و تکفیری در بوقهای تبلیغاتی خود می 
دمیدنـد تـا ایـن حرکت عظیم معنوی را مخدوش کنند و بر این اسـاس سـالها مردم 
را از جنایـات داعـش می ترسـاندند و سـپس بحث گران بـودن ارز و کاهش تمایل به 
حضـور در راهپیمایـی اربعین را مطرح کردنـد.وی افزود: اما همگان دیدیم که محبت 
مـردم بـه اهـل بیـت )ع(، با ایـن قبیل هیاهوهـای تبلیغاتی پـوچ از بین نمـی رود و 
مردم در کنار شـیعیان عراق، حرکتی را خلق کردند که نشـان داد آرمانهای عاشـورا 
همچنان زنده اسـت و این دقیقاً همان چیزی اسـت که آمریکا و اذنابش از آن هراس 
دارند.آیـت اللـه آملـی لاریجانی گفت: باید شـکرگزار این نعمات باشـیم زیـرا دلها در 
ایـن ایـام بـه یکدیگر نزدیک می شـود و همین امـر، اثرات منفی تبلیغات دشـمن را 
خنثـی مـی کند. بر این اسـاس می تـوان حرکت اربعین را یک لطـف بی بدیل الهی 

برای همه شـیعیان و محبان اهل بیت)ع( دانسـت.
* مردم در 13 آبان انزجار خود را از آمریکا نشان دادند

رئیس قوه قضاییه با گرامیداشـت سالروز تسخیر لانه جاسوسـی و روز ملی مبارزه 
با اسـتکبار جهانی گفت: راهپیمایی این روز بسـیار پرشـکوه تر و بانشاط تر از سالهای 
گذشـته برگزار شـد و مردم بار دیگر با مشـتهای گره کرده، انزجار خود را از اسـتکبار 
جهانـی و سـرکرده آنهـا یعنی آمریکا نشـان دادنـد.وی آمریکا را طاغـوت اصلی زمان 
دانسـت و ادامـه داد: در هـر نقطه از جهان که جنایتی علیه مردم اعـم از انواع کودتاها 
و ناامنـی هـا رخ مـی دهـد رد پای آمریکا را می توان دید. این روند را 40 سـال اسـت 
کـه درخصوص جمهوری اسـلامی مشـاهده می کنیم و اگر آمریـکا بخواهد بداند که 
چـرا مـردم مـا از حکام این کشـور متنفر هسـتند مـی تواند نیم نگاهی به فهرسـت 
بلندبالای اقدامات گذشـته حکام خود علیه جمهوری اسـلامی و مردم ایران بیاندازد.

* علت تنفر مردم از آمریکا 
رئیـس قـوه قضاییه گفت: کودتای ننگیـن 28 مرداد 1۳۳2، ایسـتادگی در مقابل 
مـردم درجریـان نهضـت ملی شـدن صنعت نفـت و کمک بـه نظام شاهنشـاهی در 
سـرکوب مـردم تنهـا گوشـه ای از اقدامـات آمریکا در سـالهای پیـش از انقلاب علیه 
ملـت ایـران اسـت. وی افـزود: آمریـکا تا آخریـن روزهـای منتهی به پیـروزی انقلاب 
اسـلامی نیز تلاش کرد که حکومت پوشـالی و پوسـیده پهلوی را که با ریختن خون 
هـزاران نفـر می خواسـت باقی بماند، سـرپا نگـه دارد. پـس از انقلاب نیز شـاهد انواع 

کودتاهـا، تحریـک اقوام، تحمیل جنگ هشـت سـاله و اعمال تحریم های بی سـابقه 
اقتصـادی از ناحیـه آمریکا بوده ایم. حـال چرا مردم ازآمریکا متنفر نباشـند؟آیت الله 
آملـی لاریجانـی افزود: امسـال بـه دلیل نحـوه برخورد آمریکایـی ها با مردم، شـاهد 
حضـور معنـادار ملـت بصیر ایران در سراسـر کشـور بودیـم؛ از این جهـت که آمریکا 
بویژه در سـالهای اخیر تلاش کرده که با اعمال فشـارهای سـنگین اقتصادی، مردم را 
از نظام جمهوری اسـلامی جدا کند و اخیراً نیز با بکارگیری سـخیف ترین ترفندهای 
عملیـات روانـی مانند درج روزشـمار برای شـروع تحریم ها، ملت ایـران را علیه نظام 
تحریـک کنـد. در حالـی که هرچـه توان تبلیغاتـی در این زمینه داشـته انـد، به کار 
بسـته اند اما بازهم شـاهد حضور مردم در راهپیمایی علیه اسـتکبار جهانی و به ویژه 
ایالات متحده آمریکا بودیم.وی با اشـاره به اسـتقامت 40 سـاله مردم در برابر دشمنی 
هـای آمریـکا تاکیـد کرد: جمهوری اسـلامی ایـران و مـردم بزرگ مـا همانند برخی 
کشـورها نیسـتند که بعد از دوشـیدن اموالشـان به آنها گفته شـود اگر حمایت های 
مـا نباشـد دو هفتـه هـم دوام نمی آوریـد. مردم بصیر مـا از پیر و جوان در شـهرهای 
بـزرگ گرفته تا روسـتاهای کوچک، با بینشـی عمیق پای آرمانهای انقلاب ایسـتاده 
انـد و اجـازه نـداده انـد این خواب دشـمن که انقلاب اسـلامی چهل سـالگی خـود را 

نخواهد دید، تعبیر شـود.
*  ایران حرف اول را در منطقه می زند

آیـت اللـه آملـی لاریجانی با بیـان اینکه جمهـوری اسـلامی امـروز قدرتمندتر از 
همیشـه در مسیر رشـد و بالندگی قرار دارد، به پیشرفت های صنعتی و علمی کشور 
در عرصه های گوناگون اشـاره کرد و افزود: ایران اسـلامی حرف اول را در منطقه می 
زند و آمریکایی ها را با خفت روبه رو کرده اسـت. در مقابل چنین عزتی شـاهد رفتار 
حـکام سـعودی بـا آن میـزان ثـروت یا به قـول آمریکا آن میزان شـیردهی هسـتیم 
کـه مـدام از سـوی آمریـکا تحقیـر می شـوند.وی بـا تاکید بـر اینکه هیئـت حاکمه 
آمریـکا بایـد در جهت اصلاح فهم خـود گام بردارد و رئیس جمهور این کشـور فریب 
دروغگویی های مشـاورین خود را نخورد، تصریح کرد: بر اسـاس این محاسـبات غلط 
تصور کرده اند که اگر سـه ماه به ایران فشـار بیاورند نظام جمهوری اسـلامی سـاقط 
مـی شـود. وی افـزود: حرکت دیروز مردم نشـان داد که آمریکا بایـد دراین خیال خام 
باقـی بمانـد زیرا جمهوری اسـلامی آب دیده اسـت و مـردم ایران نیـز در طول تاریخ 

پرافتخـار خود در مقابل قوی ترین دشـمنان ایسـتاده اند.
بـر اسـاس این گـزارش، ادامـه بحث و بررسـی پیرامون »دسـتورالعمل نظـارت و 
پیگیری احیای حقوق عامه« در دسـتور کار امروز مسـئولان عالی قضایی قرار داشـت 

و مـواد دیگـری از آن بـه تصویب رئیس قوه قضاییه رسـید.

رئیس جمهور در دیدار معاونین و مدیران وزارت امور اقتصادی و دارایی:

رقابت های انتخاباتی را ادامه ندهیم

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی: 

هیچ رأفتی در برخورد با مفسدان اقتصادی نمی شود 
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چنان با مردم مصاحبت داشته باشت
 كه خود دوست دارى به همان گونه 

با تو مصاحبت كنند

سه شنبه - 15 آبان 1397- سال بیست و یکم - شماره  4682

ایمان : مهدی مرادی 
صنایع سنگ المپیک با بیش از سه دهه سابقه فعالیت از واحدهای پیش کسوت 
شاخص و خوشنام در این صنعت به شمار می رود که از مدیریتی مجرب و مسلط بر زوایای 

مختلف صنعت سنگ و صاحب ایده در این صنعت برخوردار است.
حاج حسین فیروز آبادی مدیر صنایع سنگ المپیک که از سال 63 فعالیت خود را در 
صنعت سنگ کلید زده و از فعالان خوشنام این صنعت محسوب می شود در مصاحبه 
اختصاصی با خبرنگارما اظهار کرد: از دوران نوجوانی به موازات تحصیل به فعالیت در مشاغل 
مختلف مشغول شدم که این فعالیت تا دوران تحصیل در دانشگاه نیز ادامه داشت در آن 
سال ها ابتدا به خرید و فروش سیمان می پرداختم که به تدریج به صنعت سنگ ورود 

کرده و این واحد را در سال 65 تأسیس و راه اندازی کردم.
وی افزود: این واحد ابتدا یک مجموعه بوده که بعداً به دو مجموعه تبدیل شد و در سال 
65 با شخص به نام آقای افضلی به صورت مشترک فعالیت سنگ بری را شروع کردیم 
که مدتی بعد بنابر دلایلی به شراکت پایان داده و به صورت مستقل فعالیت در این صنعت 

را پی گرفتم.

* کار سنگ بری بسیار دشوار و طاقت فرسا است 
مدیر صنایع سنگ المپیک با بیان اینکه کار سنگ بری بسیار دشوار و طاقت فرسا 
است؛ خاطرنشان کرد: مانند هر رسته شغلی و کسب و کار دیگر؛ شرط اصلی موفقیت در 
صنعت سنگ مستلزم جلب رضایت مشتریان و اجابت خواسته های آنان است اما مسأله 
این جاست که جلب رضایت مشتریان با دشواری های فراوانی همراه است. چون صنعت 
سنگ کاری طاقت فرسا بوده و متقاضیان سنگ برای یک ساختمان، خواستار انواع و ابعاد، 
اشکال و رنگ های مختلف هستند که اجابت خواسته ی مشتریان بسیار دشوار و زمان بر 
است معذالک مشتری مداری سرلوحه فعالیت واحدهای صنفی و از جمله این واحد است و 

ما هیچ تلاشی برای جلب رضایت کامل مشتریان عزیز کوتاهی نمی کنیم.

صنایع سنگ المپیک با بیش از سه دهه سابقه فعالیت از واحدهای 
پیش کسوت شاخص و خوشنام در این صنعت به شمار می رود که از 

مدیریتی مجرب و مسلط بر زوایای مختلف صنعت سنگ و صاحب ایده در این 
صنعت برخوردار است

مدیر صنایع سنگ المپیک سپس با اشاره به اینکه فعالان صنایع سنگ با طبیعت سر 
و کار دارند؛ افزود: ما مقهور طبیعت هستیم که اختیار سنگ را از نظر رنگ و جنس و نوع 
سنگ به دست دارد و هنگامی که به کارخانه حمل می شود به تغییر دادن اشکال و ابعاد 
و رنگ بندی آن اقدام می کنیم،  و تغییرات مورد نظر و درخواست مشتریان را در آن به 
عمل می آوریم. خدا را شکر می کنیم که تاکنون در این خصوص موفق بوده و رضایتمندی 

مشتریان موجب دلگرمی بیشتر ما در انجام این فعالیت های دشوار است.

* تمرکز بر فرآوری سنگ های تراورتن و مرمریت 
حاج حسین فیروز آبادی آنگاه با بیان اینکه عمده فعالیت این مجموعه بر فرآوری سنگ 
های تراورتن و مرمریت متمرکز است؛ اظهار کرد: محدوده ی خدمات دهی این مجموعه 
استان قم را در بر می گیرد اما در مقاطعی؛ استان های دیگر کشور نیز از خدمات ما بهره 

مند می شوند.
این فعال پیش کسوت صنعت سنگ بری در ادامه اعلام کرد در حال حاضر حدود 8 
نفر در این مجموعه مشغول فعالیت هستند که سه نفر آنها از اتباع کشور دوست و برادر 

افغانستان بوده که پاسپورت مجوز و مدارک اشتغال در اختیار دارند.

* فاکتورهای مهم در موفقیت واحدهای صنفی 
وی اخلاق مداری را در کنار مشتری مداری از فاکتورهای مهم در موفقیت واحدهای 
صنفی قلمداد کرد و افزود: قدردان زحمات شبانه روزی والدین خود هستم که ما را با 
باورهای انسانی و اسلامی و کمک، همنوع تربیت کرده اند که امروزه با عنایت خداوندی 
موفق به پهن کردن سفره ای شدیم که چندین خانوار در آن ارتزاق و امرار معاش می کنند.

مدیر صنایع سنگ المپیک آنگاه مساحت کل مجموعه تحت مدیریت خود را 5 هزار 
متر اعلام کرد و افزود که 200 1متر از این فضا به سالن تولید اختصاص دارد.

* سرمایه گذاری بیشتر دراین صنعت در شرایط فعلی توجیه ندارد
وی همچنین خاطرنشان کرد: دستگاه قله بر ) برش سنگ قله ( و تجهیزات مورد نیاز 
سنگ بری در این مجموعه نصب و راه اندازی شده با معیارهای داخلی به روز محسوب 

می شود اما از دیدگاه صنعت جهانی سنگ؛ این دستگاه ها نیازمند به روز رسانی است.
حاج حسین فیروزآبادی در همین حال ضایعات و پرتی کار را حدود 50 درصد عنوان 
کرد و یادآور شد که ارتقاء ماشین آلات به سطح استانداردهای جهانی صنایع سنگ، 

مستلزم برخورداری از سرمایه کلانی است که فعلا در اختیار نداریم. ضمن اینکه رکود 
شدید کسب و کار و حاشیه سود دراین حرفه به شدت پایین است اساساً سرمایه گذاری 

بیشتر در این خصوص را فاقد توجیه کرده است.
مدیر صنایع سنگ المپیک با بیان اینکه معادن ما دارای پرتی زیاد سنگ هستند؛ افزود: 
معادن غنی سنگ در محلات و برخی استان های دیگر کشور وجود دارد اما مقدار پرتی 
معادن نیز درصد بالایی را تشکیل می دهد اما همین سنگ های پرتی را بعضاً با سنگ های 
با کیفیت ادغام کرده و در اختیار ما قرار می دهند ما ناگزیر؛ سنگ هایی که 40 درصد آنها 

دارای پرتی است؛ را خریداری می کنیم.

* راهکارهای برای حمایت از صنعت سنگ 
حاج حسین فیروز آبادی همچنین با بیان اینکه در صنف سنگ بری، عرضه و تقاضا 
تناسبی با هم ندارند؛ افزود: از آنجایی که هزینه های تولید افزایش یافته، قدرت رقابت از 
ما سلب شده است در عین حال در حوزه ی صادرات سنگ هم مشکلاتی پدید آمده به 
طوری که سال گذشته در صادرات سنگ به عراق 7 دلار فروخته می شد اما اکنون طرف 
های خارجی، سنگ ایران را به ریال محاسبه و خریداری می کنند بدین ترتیب قیمت 
سنگ در سالجاری در کشورهای مقصد؛ به دو دلارکاهش یافته است؛ متأسفانه صنعت 

سنگ هیچ حمایتی نمی شود.
حاج حسین فیروز آبادی صنعت سنگ را صنعت استراتژیک و دارای ظرفیت های 
بسیار بالا در اشتغالزایی و رونق بخشیدن به صنایع و مشاغل دیگر دانست و افزود: 
با توجه به جایگاه و اهمیتی که صنعت سنگ در ایجاد فرصت های شغلی، صنعت 
ساختمان و رونق بخشیدن به مشاغل و صنوف مختلف دارد؛ لازم است دولت حمایت و 
پشتیبانی همه جانبه از فعالان این صنعت به عمل آورد و به کاهش هزینه های صنایع 

سنگ بری کمک کند.
وی اعطای تسهیلات ارزان قیمت به مجموعه های فعال و کارآمد صنایع سنگی از 
جمله مجموعه تحت مدیریت خود و نیز ثبات بخشیدن به قیمت ها و نرخ ارز را از مهم 

ترین راهکارهای حمایتی از صنعت سنگ عنوان کرد.
مدیر صنایع سنگ المپیک در پاسخ به سوال خبرنگار ما مبنی بر ارزیابی خود از وضعیت 
شهرک صنعتی امید؛ گفت: واحدهای سنگ بری مستقر در این شهرک به اجرای پروژه 
های آبرسانی، گازرسانی، احداث فضای سبز و... اقدام کرده و زحمات و هزینه های زیادی 

متحمل شدند.

با توجه به جایگاه و اهمیتی که صنعت سنگ در ایجاد فرصت های شغلی، 
صنعت ساختمان و رونق بخشیدن به مشاغل و صنوف مختلف دارد؛ لازم 

است دولت حمایت و پشتیبانی همه جانبه از فعالان این صنعت به عمل آورد 
و به کاهش هزینه های صنایع سنگ بری کمک کند

وی همچنین تعامل و همکاری مهندس احمد ترکمن شهردارقبلی منطقه پنج را با 
مجموعه تحت مدیریت خود مثبت و سازنده دانست و گفت: آقای ترکمن در چارچوب 
شرح وظایف و اختیارات خود همکاری و تعامل خوبی با ما داشتند که از ایشان تشکر 
و قدردانی می کنیم.انتظار داریم شهردار فعلی منطقه نیز طی بازدید میدانی مشکلات 

موجود مرتفع نماید.

* مشکلات و چالش های فعالان صنعت سنگ
دیگر  از  معادن  در  را  دولت  حقوق  کاهش  آنگاه  آبادی  فیروز  حاج حسین 
راهکارهای حمایتی از صنعت سنگ دانست و گفت: یکی از مشکلات اساسی و 
مهمی که با آن مواجه هستیم چک های فاقد اعتبار و اصالت است. به عنوان مثال 
چندی قبل یک فقره چک از مشتری دریافت کردیم که متعلق به یک صندوق 
قرض الحسنه خانوادگی در شهر اصفهان بوده و در هیچ بانکی سابقه و سندیت 
ندارد. به بیان دیگر در سررسید این چک به جای بانک باید به منازل مسکونی 

صندوق قرض الحسنه خانگی مراجعه کنیم.
این فعال پیش کسوت و کارآزموده صنایع سنگ سپس برخی از پروژه های 
شاخص که مجموعه تحت مدیریت او در اجرای آنها مشارکت داشته را مورد اشاره 
قرار داد و در این زمینه از پروژه های بزرگ،  دانشگاه مفید، پروژه های شرکت 

نورگستر  و ... نام برد.
حاج حسین فیروز آبادی مدیر صنایع سنگ المپیک در پایان ابراز امیدواری 
کرد:دستگاه های دولتی خصوصاً اداره کار درمواجعه با شکایت کارگر وکارفرما 
جایگاه و منزلت کارفرما درنظر بگیرد،چون کارفرما درایجاد شغل وجلوگیری از 
بیکاری درجامعه تلاش میکند،همچنین صنعت سنگ با حمایت های دولت و 
به خصوص تزریق نقدینگی در قالب تسهیلات ارزان قیمت بر پیکر آن، حیاتی 

دوباره بیابد.

در گفت وگو با مدیر صنایع سنگ المپیک مطرح شد

صنایع سنگ المپیک پیشتاز درارایه خدمات مطلوب 

یارانه 150 هزارتومانی مجلسی ها! کاریکاتور

محمدعلی رجبی

نامحـرمانه
هشدار وزیر کشور درباره عواقب نارضایتی شهروندان

 عبدالرضا رحمانی فضلی، وزیر کشور امروز در هفتمین همایش ملی پدافند غیر عامل این کشور در مرکز 
همایش های صداوسیما تصریح کرد: " اگر نتوانیم رضایت مندی مردم را حاصل کنیم آن وقت به مشکل 
اساسی برخورد می کنیم و آسیبش را خواهیم دید؛ چرا که نظام طبیعت با کسی تعارف ندارد".رحمانی 
فضلی با بیان اینکه ما بدون امنیت نمی توانیم کاری انجام دهیم، گفت: عقل انسان می گوید باید امنیت 
را پیش از وقوع حادثه رعایت کنیم؛ چرا که هزینه کمتری را متقبل خواهیم شد.وزیر کشور ایران در ادامه 
با اشاره به ناآرامی های اخیر در این کشور، تصریح کرد: "وقتی تهدیدها را طبقه بندی می کنیم این نوع 
تهدیدات و حرکاتی که در چندین ماه گذشته با آن روبه رو بودیم از جمله مهمترین تهدیدات است و نباید 
به سادگی از کنار آن گذشت و از سوی دیگر هم ضد انقلاب و منافقین به دنبال استفاده از این ناآرامی ها به 

سود خود هستند، بنابراین توجه به مشکلات مردم از مهمترین وظایف پدافند غیر عامل است".

واکنش باهنر به احتمال کاندیداتوری لاریجانی
محمدرضا باهنر دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبری صبح امروز در نشست خبری که برگزار 
شد در پاسخ به سوالی درمورد بحث های مطرح درخصوص کاندیداتوری لاریجانی برای انتخابات 
1400گفت: انتخابات کاملا در سرنوشت های مردم موثر است و به همین دلیل مردم حساس هستند. 
یکی از دلایل اصلی  اینکه انتخابات ها را دوتا دوتا برهم منطبق کردیم این بود که فضای کشور همیشه 
انتخاباتی نباشد.دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبری در عین حال افزود: در احزاب اگر در این باره 
بحث شود اشکال ندارد اما نباید رسانه ای شود و اینکه دو جریان عمده بر سر کاندیداتوری آقای لاریجانی 
توافق کنند خیلی زود است و من الان موضعی ندارم که بیاید یا نیاید. اساسا شرایط هم طوری نیست که 
امکان اظهار نظر در این خصوص باشد. آقای لاریجانی شخصیت مهمی است و عده ای معتقدند ظرفیت 

نامزدی ریاست جمهوری را دارد ولی شرایط کنونی زمان مناسبی برای بحث های انتخاباتی نیست.

ابتکار: شهردار شدنم جدی نیست
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری گفت: در مورد مطالبی که در برخی رسانه ها درباره شهردار 
شدن من در تهران بیان می شود، باید بگویم که شهردار شدنم موضوع جدی نیست.معصومه ابتکار افزود: 
اینکه نام من به عنوان یکی از گزینه های شهرداری تهران مطرح شده است، موضوع مهمی نیست و شهردار 
شدنم تنها در حد یک شایعه است.وی تصریح کرد: برای این موضوع تنها کاری که صورت گرفته این است 
که استعلامی از سوی جمشید انصاری معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور 
گرفته شده است ولی اصلا جدی نیست.ابتکار ادامه داد: من تمایل چندانی ندارم که درباره شهردار شدن 

سخنی بگویم. اما ظاهرا نام من جزو فهرست 12 نفره معرفی شده برای شهرداری تهران است.

کنایه ظریف به یک نماینده در صحن علنی
دیروز محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه برای پاسخ به سه سوال نمایندگان در مجلس حاضر 
شد.اما در فرصتی که او برای صحبت درباره این سوالات داشت تنها دو سوال از طرف حسینعلی 
حاجی دلیگانی که به عنوان نماینده سوال کنندگان صحبت می کرد، مطرح شد. در واقع زمانی که مهلت 
قانونی ظریف برای پاسخ به سوالات تمام شد حاجی دلیگانی سوال آخر را پشت تریبون مجلس مطرح 
کرد. همین موضوع باعث کنایه ظریف به حاجی دلیگانی شد.او خطاب به حاجی دلیگانی گفت: شما 
از سه سوال به دو سوال پرداختید، این روش جدید است که بعد از پایان عرایض من به سوال سوم 

می پردازید. بالاخره اینجا خانه شما است و ما هم مهمان شما هستیم، نوش جانتان!

استیضاح رحمانی فضلی از حدنصاب افتاد 
محمدجواد کولیوند رئیس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در مجلس در خصوص موضوع 
درخواست استیضاح وزیر کشور از سوی جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی، گفت: درخواست 
مذکور با امضاء 25 نفر از نمایندگان به کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در مجلس ارائه شده بود. با 
توجه به اینکه 16 نفر از نمایندگان مجلس از پاسخ های رحمانی فضلی قانع شدند، امضاء خود را پس 

گرفتند و موضوع استیضاح از حدنصاب افتاد. 

دستگیری مسئولان یک شبکه هرمی 
وزارت اطلاعات از دستگیری 10 مسئول یک شرکت هرمی از سوی سربازان گمنام امام زمان )عج( 
خبر داد.وزارت اطلاعات طی اطلاعیه ای اعلام کرد، سربازان گمنام امام زمان)عج( در راستای تأمین نظم 
و امنیت اقتصادی و جلوگیری از اخلال در نظام اقتصادی کشور، ضمن شناسایی و برخورد با یک شبکه 
هرمی به نام )ورد واید انرژی( تعداد 10 نفر از مسئولین، لیدرها و اعضای فعال این شبکه هرمی نوظهور 

را در استان  های تهران، همدان و اصفهان دستگیر و تحویل مراجع قضایی نمودند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد

اختصاص ۹۰۰ میلیارد تومان
 اعتبار به بخش تولید استان قم 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت:  در سال جاری 
۹00 میلیارد تومان به بخش تولید استان قم اختصاص داده شده که این 
رقم در مقایسه با سال های گذشته بسیار مناسب است و می تواند بخش 

تولید این استان را بیش از پیش فعال کند. 
محمود سیجانی در آئین افتتاح سیزده پروژه صنعتی که دیروز در 
شهرک صنعتی محمودآباد قم برگزار شد ضمن گرامیداشت 13 آبان اظهار 
داشت: در ماه های اولیه سال به خصوص پس از تحریم ها پیش آمد تولید و 
بازار کشور روزهای سختی را گذراند و این برای ما یک تجربه شد تا ما نیز 
اقدام متقابلی در راستای ایجاد امید در جامعه انجام داده و همزمان با یوم الله 
13 آبان و آغاز تحریم های آمریکا 13 پروژه را افتتاح کنیم.رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: افتتاح واحدهای صنعتی همزمان 
با آغاز تحریم های آمریکا نمایش اقتدار تولید ملی است و ما با همکاری و 

همدلی میان بخش  خصوصی و دولت تحریم ها را بی اثر خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه صادرات امر مهمی در رشد اقتصادی کشور است اظهار 
کرد: تأمین و تخصیص ارز به تولیدکنندگان و صادرکنندگان امر بسیار 

مهمی است و باید مشکلات ایجاد شده در این زمینه به زودی رفع شود.
سیجانی عنوان کرد: 2300 واحد تولیدی صنعتی با سرمایه گذاری بیش 
از 4 هزار و 300 میلیارد تومان در استان قم وجود دارد که حدود نیمی از 
این واحدها در واحدهای شهرک های صنعتی به فعالیت  پرداخته و زمینه 
اشتغال 53 هزار نفر را به صورت مستقیم فراهم کرده است.وی تشریح کرد: 
در سال جاری ۹00 میلیارد تومان به بخش تولید استان قم اختصاص داده 
شده است که این رقم در مقایسه با سال های گذشته بسیار مناسب است و 

می تواند بخش تولید این استان را بیش از پیش فعال کند.

معاون استاندار قم: 

سهم قم در بودجه سال ۹8 
متناسب با ظرفیت استان نیست 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم گفت: سهم 
مناسبی به استان در بودجه سال ۹8 اختصاص داده نشده است که باید از 

امروز به دنبال اصلاح این بودجه برای سال آینده بود. 
مهرداد غضنفری عصر دوشنبه در جلسه شورای اداری استان قم با اشاره 
به ابلاغ رویکرد و جهت گیری بودجه سال ۹8 کشور افزود: باید متناسب با 
ظرفیت ها و عملکرد دستگاه های مختلف و استفاده از ظرفیت نمایندگان 
استان در مجلس شورای اسلامی به دنبال اصلاح سهم قم از بودجه سال 
۹8 کشور بود.وی اظهار داشت: رویکرد بودجه در سال ۹8 در مسیر ثبات 
اقتصادی کشور، مهار تورم، مقابله با تحریم ها، تثبیت تولید و اشتغال و تامین 
معیشت قشرهای مختلف جامعه است که تحقق این اهداف در گرو انضباط 

مالی دستگاه های اجرایی و جلوگیری از هزینه های زاید است.
وی تصریح کرد: توجه به تولید صادرات محور، استفاده از ظرفیت های 
سرمایه گذاری بخش خصوصی و تعیین اولویت های تولیدی استان باید 

برای سال آینده در دستور کار مسئولان دستگاه های مختلف قرار گیرد.
غضنفری با تاکید بر این که توسعه اقتصادی، استفاده از ظرفیت های 
بخش خصوصی و مشارکت مردم در تصمیم گیری ها به منظور عبور از 
شرایط سخت اقتصادی باید مورد توجه قرار گیرد، ادامه داد: زنجیره تولید 
در بخش های مختلف استان در حال شکل گرفتن است که این موضوع 
موجب رونق صنایع پایین دست، خودکفایی اقتصادی و ایجاد اشتغال 

خواهد شد.

اخبــار

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم با بیان اینکه سینما و تئاتر در استان قم 
مخاطبان بسیاری دارد، گفت: طی سال 
گذشته بیش از 500 هزار نفر در قم به 

سینما رفتند.
ظهر  کاشانی  حسینی  موسی  سید 
دوشنبه در نشست خبری خود با اصحاب 
رسانه با اشاره به 14 مهرماه به عنوان روز 
»فرهنگ عمومی«  اظهارداشت : در این 
زمینه نیازمند یک عزم جدی در سطح 
کشور هستیم و همه مردم باید در این 
زمینه با دستگاه های مرتبط همکاری داشته 
باشند.وی با بیان این که جلسه های شورای 
فرهنگ عمومی استان قم به صورت مرتب 
برگزار می شود، اعلام کرد: بیش از 50 درصد 
مصوبه های شورا اجرایی شده و برخی برای 
اجرایی شدن نیازمند اعتبارات می باشد. 
حسینی کاشانی با بیان این که رسانه ها در 
توسعه فرهنگ عمومی می توانند یاری گر ما 
باشند، تصریح کرد: سال گذشته 12 جلسه 
این شورا برگزار شد و 47 مصوبه داشتیم و 
یک هیات اندیشه ورز نیز در کنار این شورا 
داریم. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم همچنین خاطرنشان کرد: تعداد 
بیمه شدگان صندوق اعتباری هنر در سال 

۹5؛ 550 تن بود که این تعداد در سال ۹6 
به یک هزار و 26 تن رسید. وی اعلام کرد: 
سال گذشته یک هزار و 740 مجوز کتاب 
حوزوی، 270 مجوز کتاب فنی - مهندسی، 
3 هزار و 6۹4 مجوز کتاب علوم انسانی، 
662 مجوز کتاب علوم پایه، 512 مجوز 
کتاب پزشکی و ۹2 مجوز کتاب هنری صادر 
کردیم. وی با اعلام این که به زودی، دریافت 
مجوز کتاب به طور کامل الکترونیکی می 
شود، گفت: استان قم پس از تهران بیشترین 
تعداد صدور مجوز کتاب را دارد و بیشترین 

مجوز کتاب دینی در قم می باشد.

خانگی  مشاغل  تسهیلات   *
پرداخت می شود 

پرداخت  به  اشاره  با  همچنین  وی 
تسهیلات مشاغل خانگی گفت: حدود 
ای،  رایانه  گرافیک  مانند  رشته   100
نقاشی، تدوین گری فیلم، برنامه نویسی، 
نمد دوزی، نویسندگی و ترجمه شامل 
این تسهیلات می شود که در سال جاری 
تاکنون 43 تن برای دریافت تسهیلات 
10 میلیون تومانی به بانک عامل معرفی 
شده اند و پروانه مشاغل خانگی برای این 
افراد صادر می شود. وی با بیان این که 

این اداره کل از درجه 3 به درجه 2 ارتقا 
یافته است و در تلاش هستیم که به درجه 
1 ارتقا یابد، گفت: در 2 سال قبل حدود 
10 هزار متر مربع زیرساخت فرهنگی 
به  این رقم  اما در حال حاضر  داشتیم، 
حدود 12 هزار مترمربع افزایش یافته است. 
وی افزود: اکنون در نشریه های مکتوب؛ 
6 روزنامه، 15 هفته نامه، 21 ماهنامه، 10 
دوماهنامه، 72 فصلنامه و 102 دوفصلنامه 
و نیز 42 پایگاه خبری در استان قم داریم 
و همچنین 14 پروانه نمایندگی صادر شده 
است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
111 کانون تبلیغاتی در سطح استان وجود 
دارد که مجوز کانون های غیرفعال ابطال 
شده است.مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم افزود: تا دو ماه دیگر پروسه صدور 
مجوز کتاب کاملًا الکترونیکی خواهد شد 
هم چنین این اداره کل سال گذشته برای 
کتاب های با ارزش دینی یک میلیارد تومان 
اعتبار در نظر گرفته است.وی اظهار داشت: 
کتاب های اهدایی به مساجد و مدارس 
سال گذشته 12 هزار و ۹6 عنوان جلد بوده 
است که در انبار این اداره نگهداری و اهدا 

خواهند شد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

سال گذشته بیش از ۵۰۰ هزار نفر در قم به سینما رفتند 


